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Donald Trump elnöksége nem véletlen: a vidéki Amerika (átlagembere) szavazattal díjazza, ha valaki azt ígéri, 
hogy ismét álmodhat, mert újra lesz „amerikai álom”. Ez a két szó azt az Egyesült Államokban kialakult eszmét 
takarja, hogy mindenki képes saját erejéből jobbá tenni az életét, kemény munkával, egyre nagyobb jövedelem-
mel. Megfelelő kezdőtőke nélkül csaknem lehetetlen véghezvinni ezt. Trump – az American Dream tökéletes 
megtestesítője – ezt a kezdőtőkét az apjától kapta meg. Nem mindenkinek csücsül egy dollárpapa otthon a 
fotelban, Trump jórészt talán mégis ezzel az ígéretével nyerte meg a döntő csatát Clintonnal szemben.

Mert 9/11 óta nemcsak a világ nem ugyanaz. Amerika sem a régi. Viszont éppen ezért nagyon vágyik már 
egy kicsit nosztalgiázni, és ehhez Donaldban valódi, hús-vér fiára talált. Egy ilyen kontextusban pedig nem az 
az alapkérdés, hogy olvadnak-e a jéghegyek, a jéghegy ugyanis szóba sem kerül. Amerikának Trump elnöksége 
ennek ellenére igenis jó lesz. A kérdés az, jó lesz-e a világnak és benne Európának, s nem utolsósorban nekünk.
A gazdasági életben edződött és ott milliárdokat szerző Trump Amerikának biztosan jó lesz, azt azonban nem 
tudhatjuk előre, hogy Európának és Magyarországnak mit is jelent majd ez pontosan. Mert hiába tagja Magya-
rország az EU-nak, az utóbbi időben mintha külön utakon jártunk volna. Trump fellépése az amerikai érdeké-
rvényesítés erősödését hozhatja. Kérdés, a birkák közelebb húzódnak-e egymáshoz, ha tartanak a farkastól.

Donald persze egyáltalán nem fenevad és nem is úgy viselkedik. Ténylegesen még nem is ő az elnök, de 
máris elkezdte az egyeztetést a gazdasági élet számos területének szereplőivel. Úgy látszik, mintha izmozna, 
pedig nem szeret szkanderezni. Nincs is szüksége rá, mert jó taktikus, aki a kosárlabdában kell. Olyan ez a 
Donald, amilyen egy európai politikus – bármennyire rátermett is – sose lesz. An American citizen.
És el ne feledjem: nemcsak neki, hanem mindenkinek Happy New Year. de előtte még egy jó kis Merry Christ-
mas. Harangok és a csengettyűk. Vörösborcseppek a bíbor kárpiton.

Tóth László Levente
alapító-főszerkesztő
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MEGÁLLAPODOTT EGYMÁSSAL KANADA ÉS AZ EU

Aláírták a Kanada és Európai Unió közötti szabadkereskedelmi és partnerségi egyezményt. A várako-
zások szerint a vámok, illetve a gazdasági kapcsolatok további mélyítését hátráltató más akadályok le-
bontása révén elősegíti a növekedést és a munkahelyteremtést az Európai Unióban és Kanadában is. Az 
ellenzők szerint ugyanakkor az egyezmény általános deregulációt von majd maga után, és korlátozza a 
nemzeti kormányok mozgásterét.

Aláírta a Kanada és az Európai Unió 
között létrejött szabadkereskedelmi és 
partnerségi megállapodást (Átfogó Gaz-
dasági és Kereskedelmi Egyezmény - 
CETA) Donald Tusk, az Európai Tanács 
elnöke, Jean-Claude Juncker, az Európai 
Bizottság elnöke, Robert Fico, az unió 
soros elnökségét betöltő Szlovákia kor-
mányfője és Justin Trudeau kanadai mi-
niszterelnök Brüsszelben.

A szabadkereskedelem és a globali-
záció százmilliókat védelmezett meg az 
éhezéstől és a szegénységtől, az embe-
riséget pedig az ellentétek uralkodóvá 

válásától - jelentette ki Donald Tusk a 
CETA aláírásával zárult brüsszeli csúcs-
találkozót követően. Tusk hangsúlyozta: 
a szabadkereskedelem hiánya elszige-
teltséghez és protekcionizmushoz, majd 
pedig nemzeti egoizmushoz vezet és 
erőszakos ellentéteket eredményezhet. 
„Meg kell értetni az emberekkel, hogy 
megállapodás az ő érdekeiket szolgálja 
és nem kizárólag a vállalatokét” - fogal-
mazott. „A nehezen létrejött megállapo-
dás azt mutatja, hogy a nyugati országok 
összetartásának felbomlása nem lehet 
követendő irány” - tette hozzá az uni-

Írta: Max Roseman
Fotók: Európai Parlament, Jobbik

Alkut kötöttek



Iránytű
Compass

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

6

ós tanács elnöke. Elmondta: az Európai 
Unió és Kanada által ugyancsak aláírt 
partnerségi megállapodás kiszélesíti és 
megerősíti a kül-, a biztonság- és védel-
mi-, valamint az energia- és klímapoliti-
kai közös stratégiát.

Justin Trudeau kanadai miniszterel-
nök kijelentette, hogy a történelmi jelen-
tőségű megállapodás az aláíró országok 
valamennyi polgárának jobb jövőt biz-
tosít. Az egyezmény legalább 20 száza-
lékkal növeli meg a partnerországok 
kereskedelmét és dollár-milliárdokkal 
járul hozzá gazdaságukhoz. Emellett 
szélesebb piaci hozzáférést és nagyobb 
gazdasági fejlődést biztosít, valamint 
serkenti a munkahelyteremtést - tette 
hozzá.

Jean-Claude Juncker, az Európai Bi-
zottság elnöke arra hívta fel a figyelmet, 
hogy a hosszan elnyúló tárgyalásokat 
követően az uniós tagállamok érzékeny-
ségét kezelő szabadkereskedelmi megál-
lapodás végül megnyitja a kanadai szol-

gáltatások piacát az európai vállalatok 
előtt és befektetésre ösztönöz. Az egyez-
mény létrejötte példaként szolgál majd a 
többi, mintegy húsz megegyezésre váró 
szabadkereskedelmi és politikai megál-
lapodás számára is - tette hozzá.

Federica Mogherini, az EU kül- és 
biztonságpolitikai főképviselője fontos 
lépésnek nevezte az egyezmény aláírá-
sát, amely segíti és fellendíti az európai 
és a kanadai gazdaságot. A kereskede-
lem leegyszerűsödik, a vállalatok újabb 
piacokat próbálhatnak ki és munkahe-
lyeket teremthet a felesleges költségek 
lefaragása, az egymást átfedő bürokrácia 
megszűnése által - mondta a főképviselő.

„Az unió nem fordíthat hátat a világ-
nak”” - fogalmazott. Martin Schulz. Az 
Európai Parlament elnöke hangsúlyoz-
ta, hogy a Kanadával megkötött megál-
lapodás egy jó, modern, és előremutató 
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együttműködés kezdete, eloszlatva az 
előzetesen hangoztatott aggodalmakat. 
„Európa elkötelezett amellett, hogy ér-
tékeinek megőrzése mellett együttmű-
ködjön partnereivel új lehetőségeket 
teremtve polgárai, valamint vállalatai 
számára” - mondta a parlamenti elnök.

Hosszas egyeztetést követően szom-
baton az Európai Unió mind a 28 tagál-
lama jóváhagyta a Kanadával kötendő 
szabadkereskedelmi egyezményt alkotó 
dokumentumok összességét. Emlékeze-
tes, hogy az egyezmény elfogadását két 
hétig feltartóztatta Belgium francia nyel-
vű régiója, Vallónia parlamentje. Végül 
azonban ez a testület is megállapodott, 
s szavazattöbbséggel megadta támogatá-
sát a belga szövetségi kormánynak, hogy 
aláírja a megállapodást, miután garan-
ciákat kapott az aggályait illetően. Az 
Európai Unió huszonhét tagállama már 
korábban is kész volt aláírni a szabad-
kereskedelmi megállapodást, ahogyan a 
belga szövetségi kormány is, utóbbinak 
azonban az ország államberendezkedé-
se miatt szüksége volt Vallónia beleegye-
zésére.

Az EU és Kanada között létrejött 
szabadkereskedelmi megállapodás a 
megszűnő vámok által kiterjeszti és ha-
tékonyabbá teszi az együttműködést az 
unió tagországai és Kanada között - je-
lentette ki Cecilia Malmström, a keres-
kedelempolitikáért felelős uniós biztos. 
Malmström aláhúzta: az uniós cégek 
könnyebben hozzáférhetnek a kanadai 
állami beruházások, közbeszerzések 
és a befektetések piacához, valamint 
a szolgáltató szektorhoz. Felhívta a fi-
gyelmet arra, hogy a CETA révén első 
alkalommal jön létre egy olyan modern 
befektetésvédelmi rendszer, amely átlát-
hatóan, nyilvánosan működő befektetési 
bíróságokon alapul. A megállapodás to-
vábbi erénye, hogy a regionális élelmi-
szeripari különlegességektől a kulturális 
sokszínűségen át a közszolgáltatásokig 
védi a társadalmi és ökológiai vívmá-
nyokat az EU-ban és Kanadában is.

A megállapodás kitér arra is, hogy 
Kanada lehetőséget nyújt rá: az uniós cé-
gek nagyobb mértékben vegyenek részt 

a kormányzati, tartományi és önkor-
mányzati szintű közbeszerzési pályáza-
tokon. Malmström tájékoztatása szerint 
a Kanadával kötött, az uniós tagállamok 
érzékenységét kezelő szabadkereskedel-
mi megállapodás kézzelfogható előnyö-
ket jelent az európai vállalatok számára 
a díjszabások legtöbbjének megszűnése 
által. A hatályba lépés napjától az illeté-
kek megszüntetése mintegy 400 millió 

A CETA-t támogató elitek továbbra is szembemennek az emberek 
akaratával – hívta fel a figyelmet a Jobbik Magyarországért Mozga-
lom. A Jobbik sajnálattal értesült arról, hogy végül a CETA ellen sokáig 
tiltakozó vallon parlament is elfogadta a Kanada és az Európai Unió 
között kötendő szabadkereskedelmi egyezményt. „Ijesztőnek tartjuk, 
hogy az egyezmény mögött álló elitek szinte bárkit képesek »megdol-
gozni« azért, hogy akaratukat keresztülvigyék, teljesen figyelmen kívül 
hagyva európai emberek millióinak véleményét és érdekeit – hívta fel 
a figyelmet Gyöngyösi Márton. Mint azt a Jobbik országgyűlési képvi-
selője kifejtette, ismert, hogy a CETA az Amerikai Egyesült Államokkal 
már most szoros gazdasági együttműködésben lévő Kanada és az EU 
között egy olyan közös gazdasági teret hozna létre, melyben lehetővé 
válna az európai sztenderdeknek nem megfelelő termékek árusítása is. 
Így például a génmódosított élelmiszereké, a tőkés társaságok pedig 
választott bíróságokon szerezhetnek érvényt az egyedül a profitma-
ximalizálást szem előtt tartó érdekeiknek. A képviselő emlékeztetett 
arra, hogy a nemzetállamok szuverenitását csorbító egyezményt sokan 
a TTIP előszobájának is tartják. „Tekintve, hogy a CETA-t az EU ösz-
szes tagállama kormányának ratifikálnia kell, bízunk benne, lesz olyan 
kormány, amely nemzete érdekeit előtérbe helyezve meg tudja majd 
akasztani a folyamatot. Felszólítjuk egyúttal a CETA-t minden kockáza-
ta ellenére is támogató magyar kormányt: ne csak retorikájában foly-
tasson gazdasági szabadságharcot, hanem nézzen szembe eddigi té-
vedésével és ne támogassa a CETA-t” - tette hozzá Gyöngyösi Márton.
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euró (egy euró mintegy 310 forint) meg-
takarítást jelent évente az unióból szár-
mazó áruk kanadai exportja esetén az 
európai kis- és középvállalatok számára.

Az európai vállalatok kanadai mű-
ködését segíti az is, hogy a korlátozá-
sok csökkentése által könnyebbé válik 
a vállalatok munkatársai számára, hogy 
Kanadában ideiglenesen munkát végez-
zenek. Ehhez hozzájárul, hogy például 
az építészek, a könyvelők, a mérnökök 
esetében kölcsönösen elismerik a szak-
mai képesítéseket.

Az Európai Bizottság tájékoztatása 
szerint a Kanadába exportált különfé-
le mezőgazdasági termékek számára a 
megállapodás védelmet nyújt a kötelező 
földrajzi árumegjelölés által. Emellett a 
Kanadából származó, behozott termé-
keknek minden körülmények között 
meg kell felelniük az uniós szabályok-

nak és előírásoknak. Ilyen például, hogy 
csak hormonmentes húst lehet importál-
ni unióba - emelték ki. Az egyezmény 
garanciát biztosít az érvényes minőségi 
előírások betartására, ugyanakkor szé-
lesebb áruválasztékot biztosít a vásárlók 
számára - tették hozzá.

A szabadkereskedelmi megállapo-
dás aláírásával a szabályozási kérdések 
nemzeti hatáskörben maradnak. Min-
denfajta szabályi változtatást kizárólag 
a tagországok hajthatnak végre önkén-
tesen. A CETA nem kényszeríthet egyet-
len tagállamot sem arra, hogy bármilyen 
szabályozási kérdésben - legyen az kör-
nyezetvédelem, élelmiszerbiztonság, 
közszolgáltatás, vagy közbeszerzés - 
bármilyen változtatást végezzen.

Nem szomorkodik a CETA miatt a német kormány. A berlini vezetés 
szerint az egyezmény segítségével „az európaiak pozitív módon alakít-
hatják, formálhatják a globalizáció folyamatát”, hiszen a fenntarthatóság 
elvére épül, és a kereskedelem szabadságát magas szintű szociális és 
környezetvédelmi előírások betartásához köti. A CETA nemcsak mun-
kahelyek megtartásához, hanem sok új munkalehetőség megtemeté-
séhez is hozzájárulhat, mert igen kedvező helyzetbe hozza a tagállamo-
kat Kanadában. Berlin számításai szerint az uniós vállalkozások évente 
akár 470 millió eurót is megspórolhatnak annak révén, hogy megszűnik 
szinte valamennyi vám, és könnyebben hozzáférhetnek a kanadai álla-
mi beruházások, közbeszerzések piacához, valamint a szolgáltató szek-
torhoz és a befektetések piacához. Felhívták a figyelmet arra, hogy a 
CETA révén első alkalommal jön létre egy modern befektetésvédelmi 
rendszer, amely átláthatóan, nyilvánosan működő befektetési bírósá-
gokon alapul. A német kormány szerint a megállapodás további eré-
nye, hogy a regionális élelmiszeripari különlegességektől a kulturális 
sokszínűségen át a közszolgáltatásokig védi a társadalmi és ökológiai 
vívmányokat az EU-ban és Kanadában is.

A német sajtó ugyanakkor sokkal kevésbé lelkes, mint a szövetségi 
kormány. Megírták azt is, hogy a gond az uniós kereskedelempolitika 
szerkezetében van; a döntéseket nem azon a szinten hozzák meg, ahol 
ésszerű lenne, a tanulság pedig az, hogy vissza kell helyezni a döntés 
jogát arra a szintre, ahová tartozik. A kereskedelempolitika nyilvánva-
lóan uniós hatáskör, az egységes belső piacból adódóan nem is lehet 
másként, vagyis a CETA nem tagállami és regionális parlamentekre 
tartozik, hanem az Európai Parlamentre. Ugyanakkor komolyan kell 
venni az állampolgári aggodalmakat, ezt azonban az Európai Bizottság 
és - Németországot tekintve - a német kormány elmulasztotta, amivel a 
CETA és az annál sokkal fontosabb szerződés, az Egyesült Államokkal 
kötendő szabadkereskedelmi megállapodás (TTIP) ellenzőinek kezére 
játszottak – írták.
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Az élelmiszerbiztonsági, a fo-
gyasztóvédelmi, a vízgazdálkodási 
kérdések is nemzeti hatáskörben 
maradnak. A génmódosított ter-
mények szabályozását semmilyen 
veszély nem fenyegeti, mivel bizto-
síték van arra, hogy az európai pia-
con bevezetendő termékek esetében 
csak akkor állítható ki engedély, ha 
az az előzetes egészségügyi és egyéb 
vizsgálatokon megfelelt. Emellett a 
környezetvédelmi szabályozási szint 
Európában nem csökkenhet.

A Lehet Más a Politika párt (LMP) elfogadhatatlannak tartja, hogy a Fidesz-kormány Magyarország jól felfogott 
érdeke ellen fordult és feladta a nemzeti érdekérvényesítést azzal, hogy beállt a CETA-t támogató kabinetek közé 
- mondta Szél Bernadett. Az ellenzéki párt társelnöke bejelentette: az LMP ezért határozati javaslatot terjeszt az or-
szággyűlés elé, amelyben arra köteleznék a magyar kormányt, hogy kifejezetten a CETA antidemokratikus vitaren-
dezési eljárása miatt támadja meg az egyezményt az Európai Bíróság előtt. Szél Bernadett hangsúlyozta: a jelenlegi 
egyezmény vitarendezési mechanizmusa nemcsak a nemzeti bíróságoktól, hanem az Európai Bíróságtól is jogkörö-
ket von el, így ez az európai alapszerződéssel is ellentétes. Úgy vélte: egy ilyen vitarendezési eljárás „halálos döfés” 
lenne a nemzeteknek, hiszen könnyen előfordulhatna például, hogy a géntechnológiával szemben zéró toleranciát 
hirdető Magyarország ellen pert indíthatna egy GMO technológiában érdekelt cég az elmaradt profitja miatt. Hang-
súlyozta: az LMP határozati javaslatát támogatnia kell minden olyan képviselőnek, akinek a nemzeti szuverenitás 
fontosabb, mint a magyar kormány „Janus-arcú politizálása” vagy a cégek profitja. Az LMP szerint a CETA az európai 
emberek ellenében létrehozott egyezmény – közölte Ungár Péter. A párt országos elnökségi tagja szerint azzal, 
hogy a vallon vezetés is belement a CETA elfogadásába, végérvényesen kiderült, hogy az európai politikai vezetők, 
beleértve az Orbán-kormányt, nem az európai emberek oldalán állnak. A CETA ugyanis veszélyezteti hazánk GMO-
mentességét, a magyar igazságszolgáltatás integritását, a hazai munkajogi és természetvédelmi szabályozásokat 
és egy nemzeti érdekkel ellentétes neoliberális gazdaságpolitikai irányt erősít meg. Az önmagában nagy eredmény, 
hogy a Fidesz szavazataival megválasztott Juncker-bizottság kereskedelempolitikai céljai ilyen nyögvenyelősen va-
lósulnak meg. Ugyanakkor tragédia az EU demokráciájára nézve, hogy az európai emberek ellenében politizál az 
Európai Bizottság és az európai vezetők jelentős többsége. Az Orbán-kormány belenyugvó, kishitű, export-vezérelt 
külpolitikája pedig megmutatta, hogy a Fidesz számára a nemzeti szuverenitás nem más, mint politikai termék – 
tette hozzá az LMP politikusa.
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Hiába szóltak, hiába tiltakoztak
VANNAK, AKIK NEM öRüLNEK A CETA-NAK

Vannak, akik nem örülnek a Kanada és az Európai Unió közötti szabadkereskedelmi megállapodásnak. 
Ők a jelek szerint hiába tiltakoztak az alku ellen, hangjukat elsodorta a nagypolitika.

Írta: Athanasios Krizostom
Fotók: Európai Parlament
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Még a kanadai-uniós szabadkereske-
delmi megállapodás (CETA) aláírása 
előtt civil szervezetek nyílt levélben for-
dult Szijjártó Péter külgazdasági és kül-
ügyminiszterhez, hogy Magyarország 
mondjon nemet a szabadkereskedelmi 
egyezményre, mert szerintük az súlyo-
san veszélyeztetné Magyarország szu-
verenitását, a magyar emberek érdekeit. 
A Greenpeace, a Magyar Biokultúra Szö-
vetség, a Magyarországért Egyesület, a 
Magyar Természetvédők Szövetsége és 
a Védegylet által kezdeményezett levelet 
több mint száz civil szervezet írta alá.

A civilek szerint az EU és Kanada 
közötti szabadkereskedelmi egyezmény, 
amelyet trójai falóként használhatnak fel 
az amerikai és kanadai multinacionális 
cégek, hasonlóan veszélyes, mint az eu-
rópai közvélemény ellenállása miatt már 
a vezető politikusok által is egyre kevés-
bé támogatott, az EU és az Egyesült Álla-
mok között előkészítés alatt álló szabad-
kereskedelmi egyezmény (Transzatlanti 
Kereskedelmi és Befektetési Partnerség 
-TTIP). A szervezetek attól tartanak, 
hogy a CETA éppúgy a globális nagy-
vállalatok érdekeit szolgálja: szabad utat 

enged a génmódosított növényeknek, 
illetve az óriáscégeknek, melyek normál 
bírósági rendszeren kívül eső eljárások-
ban perelhetnék az egészséges környe-
zetet és az állampolgárok jogait védő 
kormányokat.

A nyílt levélben a civil szervezetek 
arra is felhívták a figyelmet, hogy CETA 
több szempontból ellentmond annak az 
országgyűlési határozatnak, amely a 
készülő szabadkereskedelmi egyezmé-
nyekre határozott meg szigorú feltéte-
leket. Aggodalomra ad okot - hívták fel 
a figyelmet -, hogy az Európai Bizottság 
javasolta az egyezmény ideiglenes ha-
tályba léptetését, még a tagállami ratifi-
kálási folyamat lezárulta előtt. Ennek kö-
vetkeztében előállhat egy olyan helyzet, 
hogy a CETA alapján a kanadai cégek 
három éven belül akkor is beperelhet-
nek egyes európai kormányokat - akár 
Magyarországot is -, ha esetleg a végén 
egy tagállam vétója miatt mégsem lépne 
hatályba az egyezmény - írták.

Nem örültek a CETA-nak a visegrá-
di négyel (V4) agrárkamarái sem, melyek 
szintén nem támogatták az EU és Kana-
da közötti szabadkereskedelmi megál-

lapodást, az EU és az Egyesült Államok 
között előkészítés alatt álló szabadkeres-
kedelmi egyezménynél pedig azt szor-
galmazták, hogy az EU zárja ki a mező-
gazdasági és az élelmiszeripari ágazatot 
a tárgyalásokból.

Véleményük szerint az EU-nak 
Kanadától és az Egyesült Államoktól 
jelentősen eltérőek az ökológiai terme-
lési normái, más a génkezelés (GMO) 
elvi megközelítése, valamint az állati 
takarmányok és a növényvédő szerek 
használata. Kiemelték: a növényi és ál-
lati termékeknek az unióba való esetle-
ges liberalizált importja olyan invazív 
fajok bejutását is előidézheti, amelyek-
nek nincsenek természetes ellenségeik 
Európában. Mindez jelentős mértékben 
károsíthatja a mezőgazdasági termelést, 
emellett az esetleges liberalizáció ve-
szélyezteti az uniós tagállamok élelmi-
szer-biztonságát is. A választott bíróság 
bevonása pedig nem felel meg az uniós 
jogszabályoknak, korlátozza az állami 
szuverenitást, ezért a V4-ek agrárkama-
ráinak vezetői szerint a tagállamoknak 
el kell utasítaniuk az ilyen megállapo-
dást - hangsúlyozták.
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Az Európai Unió nem fog fog térdre 
ereszkedni az amerikaiak előtt a transz-
atlanti szabadkereskedelmi megállapo-
dás (TTIP) tárgyalása során - hangoz-
tatta Jean-Claude Juncker, az Európai 
Bizottság elnöke. „Nem fogjuk minden 
kis nyomásra odadobni alapelveinket, 
amelyek Európa sikerének zálogai” - 
nyomatékosította Juncker –, de nem vág-
hatjuk el magunkat a világ többi részé-
től, hiszen a külkereskedelem minden 
egyes egymilliárd eurós bővülése újabb 
14 ezer európai munkahelyet teremt - 
tette hozzá.

Egyik egyesült államokbeli elnökje-
lölt, sem a republikánus Donald Trump, 
sem a demokrata Hillary Clinton „nem 
lelkesedik” az EU és az Egyesült Álla-
mok közötti szabadkereskedelmi megál-
lapodásért (TTIP) – hívta fel a figyelmet 
Antalóczy Katalin. A Budapesti Gazda-
sági Egyetem tanára emlékeztetett arra, 
hogy a tárgyalásokat Barack Obama 
kezdeményezte, az ő elnökségére tet-
te volna fel a koronát, ha megszületik 

a megegyezés. A TTIP kimondott célja 
volt, hogy növelje az EU-Egyesült Álla-
mok együttműködés versenyképességét 
a feltörekvő országokkal, elsősorban Kí-
nával és Indiával szemben.

Elekes Andrea, a Nemzeti Közszol-
gálati Egyetem docense szerint is úgy 
vélekedett, hogy az Egyesült Államok-
ban a választás, Európa pedig a Brexit 
és a migrációs válság az „integrációs 
elkötelezettség” gyengülését, a tárgyalá-
sok lassulását vetíti előre. Szabó Marcel 
ombudsmanhelyettes, a jövő nemzedé-
kek szószólója viszont úgy vélte, a most 
fellángoló vita fő oka az időzavar lehet, 
a potenciális egyezménnyel várható-
an gazdasági előnyhöz jutó szereplők a 
folyamatot gyorsítanák, akik ellenben 
veszteségekre számíthatnak, azok lassí-
tanák. Az eddig megszólalók közül a né-
metek jövőre folytatnák a tárgyalásokat, 
a franciák és osztrákok, „némi elégedett-
séggel”, végleges kudarcról beszélnek.

Antalóczy Katalin megjegyezte: a 
tárgyalásokról nincs magyar kormány-

Magyar hús és bor menni Amerika
A POLITIKAI HELYZET NEM KEDVEZ A TÁRGYALÁSOK GYORS LEZÁRÁSÁNAK

Számos európai ország vezetője szkeptikusan nyilatkozott az Európai Unió és az Egyesült Államok kö-
zött még 2013 júliusában megkezdett szabadkereskedelmi tárgyalások kilátásairól az utóbbi hetekben. 
Sem az amerikai elnökválasztás, sem a menekültválság és a Brexit miatt érzékeny európai politikai hely-
zet nem kedvez a tárgyalások gyors lezárásának.

Írta: Max Roseman
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zati álláspont, mivel a kereskedelempo-
litika közös az EU-ban: az EU tárgyal és 
nem a nemzeti kormányok. Az előzetes 
számítások azt mutatták, hogy Magyar-
ország szaldója is pozitív lenne a meg-
állapodás után, elsősorban az autóipar 
járna jól – tette hozzá.

Elekes Andrea, emlékeztetett arra, 
hogy a tárgyalásokat 24 témakör, 4 fő fe-
jezet –  piacra jutás, szabályozási együtt-

működés, szabályok és intézményi kér-
dések – alá csoportosították. A piacra 
jutás területén kiemelt fontosságú lehet 
Magyarország számára mezőgazdasági 
termékek piacra jutása, illetve a földrajzi 
eredetmegjelölés kérdése. Az Egyesült 
Államok szempontjából érzékeny ter-
méknek minősülnek a tejtermékek, a cu-

kor és a cukoripari termékek, valamint 
a marhahús. Fontos, hogy csak kvótán 
belül vagy azon kívül is lesz-e vámcsök-
kentés, valamint az, vajon határoznak-e 
meg esetleg vámmentes kvótát – emelte 
ki.

Szabályozási területen a tárgyalások 
a vegyiparra, a kozmetikai termékekre, 
gépekre, berendezésekre, orvosi műsze-
rekre, gyógyszeripari termékekre, textil-

ipari termékekre és autókra terjednek ki 
- ismertette.

Napirenden van a kis- és közepes 
vállalatok piacra jutásának javítása, mi-
vel jelenleg e vállalatok számára a rend-
kívül bonyolult szabályok, a különböző 
díjak és illetékek gyakran nagyobb ter-
het jelentenek, mint a vámok.

Az ukrán-orosz válság miatt fontos-
sá vált gázellátási diverzifikációt segít-
heti az Egyesült Államok földgázexport-
ra vonatkozó tilalmának az eltörlése. Az 
Egyesült Államok rendkívül versenyké-
pes a palagáz területén, az onnan szár-
mazó gáz akár a költségek csökkenését 
is eredményezheti, ami kedvezően hat-
hat az európai vállalatok versenyképes-
ségére.

Szabó Marcel arra hívta fel a figyel-
met, hogy a fenntartható fejlődés szem-
pontjából aggályos az interkontinentális 
kereskedelem ösztönzése, hiszen a távol-
ság növekedésével a kereskedelem egyre 
nagyobb mértékben terheli a környeze-
tet. Ezt a terhet azonban a jelenlegi gaz-
dasági rend nem fizetteti meg a távolsá-
gi kereskedelemből profitáló gazdasági 
szereplőkkel, hanem a környezetszeny-
nyezést elszenvedő jelen és a természe-
ti erőforrások fogyatkozása által sújtott 
jövő nemzedékekre terheli – vélekedett. 
Ez torzítja a gazdaságot, arra ösztönzi 
annak szereplőit, hogy felelőtlen, fenn-
tarthatatlan gazdasági tevékenységből 
szerezzenek profitot – tette hozzá. Hang-
súlyozta: az is torz piachoz vezetne, ha 
a szigorú környezeti, fogyasztóvédelmi, 
állatvédelmi szabályok alapján működő 
európai mezőgazdaságnak és élelmi-
szeriparnak egy egybenyitott piacon a 
lazább jogi keretek között tevékenykedő 
amerikai konkurenciával kellene ver-
senyre kelnie.

Felhívta a figyelmet arra is, hogy a 
tervezett vitarendezési mechanizmusok 
a Kereskedelmi Világszervezet (WTO) 
jogi gondolkodását az európai jogrend 
fölé emelnék, és ilyen feltételek között az 
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elfogulatlanságnak még a választott bí-
rósági fórumoknál ma általában elérhető 
szintjét sem lehet remélni. Úgy vélte, a 
döntőbírósági szakértők „néhány száz 
fős exkluzív klubja” alapvetően elkö-
telezett a szabad kereskedelem mellett, 
emellett az eljárás többféle szereplője-
ként is fellépnek: a panaszos ügyvéd-
jeként, a bepanaszolt állam jogi képvi-
selőjeként vagy bíróként is. Ezekben a 
döntőbíráskodásokban a magántulajdon 
joga áll mindenek felett, és ehhez képest 
alárendelt szerepet játszanak a demokra-
tikus alapjogok – húzta alá aggályait az 
ombudsmanhelyettes.

Az Európai Unió főtárgyalója cá-
folta, hogy megrekedtek volna az EU és 
az Egyesült Államok között megköten-
dő szabadkereskedelmi egyezményről 
szóló tárgyalások a felek között. Sigmar 
Gabriel német gazdasági miniszter 
ugyanakkor azt mondta, hogy a megál-
lapodás tető alá hozását célzó egyezte-
tések gyakorlatilag zsákutcába jutottak. 
„Véleményem szerint a tárgyalások de 
facto meghiúsultak” - fogalmazott, meg-
jegyezve, hogy „ez akkor is így van, ha 
senki nem hajlandó bevallani”. A mi-
niszter rámutatott, hogy a tárgyalások 
eddigi tizennégy fordulója alatt a 27 fe-

jezet egyikében sem sikerült megállapo-
dásra jutni.

Ignacio García Bercero uniós főtár-
gyaló, az Európai Bizottság kereskedel-
mi igazgatóságának vezetője az AP ame-
rikai hírügynökség kérdésére azonban 
cáfolta, hogy valóban zsákutcába jutot-
tak volna a tárgyalások. „Nem, nem, em-
lékezzünk csak Mark Twain szavaira” 
- mondta, utalva az írónak tulajdonított 
„a halálomról szóló híresztelések erősen 
túlzóak” kijelentésre.

A bizottság vezető szóvivője is rea-
gált Gabriel szavaira és kijelentette, hogy 
„a labda még játékban van” a TTIP ügyé-
ben. Margarítisz Szkínász hangsúlyozta, 
hogy a kereskedelmi tárgyalások hosszú 
időt vesznek igénybe, azonban sikerül 
haladást elérniük a folyamatban lévő 
megbeszéléseken. Mint mondta, Brüsz-
szel kész még az év vége előtt megegye-
zésre jutni, de nem minden áron, „az 
európai biztonsági, egészségügyi, társa-
dalmi és adatvédelmi szabályok vagy a 
kulturális sokszínűség ugyanis nem ál-
dozható fel a szabadkereskedelem oltá-
rán”. Hozzátette: a tárgyalások kritikus 
szakaszba értek, ezért fontosnak tartják, 
hogy Jean-Claude Juncker, az Európai 
Bizottság elnöke a júliusi uniós csúcson 

friss felhatalmazást kapott az egyezteté-
sek folytatására a tagállami vezetőktől.

A megkötendő megállapodás, a 
Transzatlanti Kereskedelmi és Befek-
tetési Paktum nem csupán a már ma is 
viszonylag alacsony vámkorlátok lebon-
tásáról szól a tervek szerint, hanem az 
áruk és szolgáltatások előállítására, illet-
ve forgalmazására vonatkozó európai és 
amerikai szabályozás összehangolásáról 
is. A 2013 júliusában megkezdett tárgya-
lások egyelőre nem hoztak áttörést, ami-
nek fő oka az, hogy az európai politikai 
közvélemény egy része aggodalommal 
tekint a tervezett ügyletre, attól tart, 
hogy az megnyitja majd az utat a tőke-
erős, globális szerepet játszó amerikai 
nagyvállalatok - környezet-, illetve fo-
gyasztóvédelmi szempontokon átgázoló 
- érdekeinek európai érvényesítése előtt.

A 2013-ban megnyitott TTIP célja, 
hogy eltüntesse a vámkötelezettséghez 
hasonló kereskedelmi akadályokat az 
EU és az Egyesült Államok között. A 
szerződés ellenzői - köztük a civil szfé-
ra egyes képviselői, szakszervezetek és 
aktivisták - szerint az egyezmény veszé-
lyeket rejt a demokráciára, az élelmiszer-
biztonságra, valamint a társadalmi és 
környezetvédelmi normákra nézve.
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A Political Capital még a tárgyalások 
lefékeződését megelőzően tanulmányt 
készített a Transzatlanti Kereskedelmi 
és Befektetési Partnerség (TTIP)  viseg-
rádi országokban tapasztalható társa-
dalmi megítéléséről, háttérbeszélgetése-

ket folytatott hazai gazdasági-politikai 
döntéshozókkal és véleményformálók-
kal a megállapodás várható hatásairól 
és a legtöbb vitát kiváltó fejezetekről. A 
Friedrich Naumann Alapítvány támoga-
tásával készített tanulmány főbb megál-
lapításai a következőképpen foglalhatók 
össze.

Bár a visegrádi országokban meg-
kérdezett lakosság alapvetően támogató 
a TTIP-et illetően, a kormányzati szerep-
lők és a média óvatos optimizmussal, il-
letve kritikusan viszonyul a kérdéshez, 
különösen Lengyelországban és Ma-
gyarországon.

A magyar kormány hozzáállása am-
bivalens: míg a hivatalos nemzetközi po-
litikai nyilatkozatok szintjén támogatja, 
a hazai politikai deklarációkban gyakran 
negatív összefüggésben értelmezi azt. A 
kormánypárton belül is ellentétes véle-
mények tartják magukat TTIP-ügyben: 
Lázár János Miniszterelnökséget vezető 
miniszter például aláírta a Stop TTIP pe-
tíciót. Ezzel szemben a kormány hivata-

LEÁLLNI LÁTSZANAK AZ EU-USA SZABADKERESKEDELMI TÁRGYALÁSOK

Az Európai Unió és az Egyesült Államok között zajló, Transzatlanti Kereskedelmi és Befektetési Partner-
ségről szóló tárgyalások az unió és a magyar nemzetgazdaság jövőjét befolyásoló tényezők. A 2013-ban 
kezdetét vett egyeztetések azonban az integráció összetett válsága közepette, illetve az amerikai elnök-
választás közeledtével leállni látszanak. Azt, hogy végleg kifulladnak-e, egyelőre nem tudni.

TTIP: mi lesz a sorsa?

Írta: Max Roseman
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los deklarációiban támogatja 
a tárgyalásokat. Az ellenzéki 
pártok közül az LMP, a Job-
bik és a PM nyíltan ellenzi, 
az MSZP óvatosan, a DK, az 
Együtt és a Magyar Liberális 
Párt határozottan támogatja.  

A V4-országok kormá-
nyai közül a legtöbb aggo-
dalmat a magyar és a lengyel 
vezetés fogalmazta meg a 
tárgyalások tartalmát illető-
en. Budapest és Varsó fenn-
tartásainak adott hangot 
például a befektetésvédelmi 
mechanizmus (Investor State 
Dispute Settlement, ISDS) és 
a GMO-mentesség fenntartásának fon-
tossága mellett. A lengyel vezetés első-
sorban az élelmiszerbiztonságra helyez-
te a hangsúlyt, míg a magyar kormány 
a végső megállapodás nemzetállamok 
általi ratifikálását szorgalmazta. Prá-
ga hozzáállása főként támogató volt, 
bár végig hangsúlyozták, hogy a cseh 
kormány nem hajlandó biankó csekket 
aláírni. A legpozitívabb TTIP-retorikát 
pedig a szlovák kormány képviselte. A 
legfontosabb különbség a magyar és a 
többi visegrádi állam hozzáállásában, 
hogy míg Budapest nem törekedett a 
megállapodások mielőbbi tető alá hozá-
sára, a többi ország határozottan sürget-
te azt. 

2016 májusában a megkérdezett eu-
rópaiak többsége (51 százalék) támogat-
ta a TTIP-et, 34 százalék pedig ellenezte. 
A TTIP-pártiak tábora ugyanakkor 2014 
őszétől kezdve folyamatosan csökkent, 
az ellenzők tábora pedig emelkedett. A 
visegrádi országok közül a lengyel tár-
sadalom támogatja legnagyobb arány-
ban a TTIP-et: 59 százalék nyilatokozott 
róla pozitívan, ez Csehországban 56, 
Magyarországon 55, Szlovákiában pedig 
47 százalék volt. A jobboldali európaiak 
sokkal támogatóbbak a TTIP-pel kapcso-
latban, mint a baloldaliak, bár a V4-eken 
belül ez a cseheket leszámítva kevésbé 
meghatározó: ott a megkérdezett jobb-
oldaliak 67 százaléka támogatta és 25 
százalékuk ellenezte. A többi visegrádi 

országban az ideológiai hovatartozás és 
a TTIP-pel kapcsolatos közvélekedés ke-
vésbé korrelál.

Alapvetően meghatározza a TTIP-
pel kapcsolatos hozzáállást az Európai 
Unióba vetett bizalom: az EU-ban bízók 
támogatóan nyilakoztak az egyezmény-
ről, az integrációt fenntartással keze-
lők azonban megosztottak a témában. 
Ugyanígy pozitívan vélekedtek róla 
azok, akik szerint az EU jó irányba tart, 
továbbá azok is, akik az alaposabban in-
formáltak közé tartoznak. 

A gazdasági-politikai döntésho-
zókkal, illetve véleményformálókkal 
folytatott beszélgetések alapján a meg-
kérdezettek inkább óvatosan viszonyul-
nak a TTIP-hez, azok is, akik alapvetően 
támogatják a szabadkereskedelmi meg-

állapodásokat. A legfőbb aggodalmak 
arra irányultak, hogy vajon az EU képes 
lesz-e megtartani jelenlegi élelmiszer-
biztonság-szabályozási normaszintjét, 
valóban átláthatóan zajlanak-e a tárgya-
lások, van-e létjogosultsága az ISDS-nek, 
és hogy milyen teljesítés várható a hazai 
kkv-k részéről a jelenlegi versenyképes-
ségi szint mellet. Felmerült továbbá egy 
kevésbé ambiciózus, a legvitásabb feje-
zeteket mellőző, úgynevezett TTIP-light 
létrejöttének lehetősége is.

A háttérbeszélgetések résztvevői 
gyakran teljesen eltérő álláspontot kép-
viseltek a fenti kérdésekben, amely rész-
ben a témakörrel kapcsolatos informá-
cióhiánnyal, részben a TTIP politikailag 
megosztó jellegével magyarázható – de-
rül ki a Political Capital tanulmányából. 

Nagyító
Loupe
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Donald Trump arra figyelmeztette az amerikai vállalatokat, hogy ha kiszervezik a munkahelyeket az 
Egyesült Államokból, akkor következményekkel kell számolniuk. Londoni befektetők szerint ugyanak-
kor Trump gazdaságpolitikai elképzelései váltak mára a legnagyobb világgazdasági kockázattá.

„A legnagyobb 
világgazdasági kockázat”
DONALD MEGSZóLíTOTTA AZ AMERIKAI CÉGEKET

Írta: Max Rosemann
Az Egyesült Államok januárban hiva-
talba lépő, következő elnöke Indiana-
polisban fejtette ki álláspontját annak a 
Carrier konszernnek az egyik gyárcsar-
nokában, amellyel minap állapodott 
meg, hogy nem telepíti át a munkahe-
lyeit Mexikóba. A fűtési, szellőztetési és 
légkondicionáló rendszereket, valamint 
kereskedelmi hűtő- és vendéglátóipari 
berendezéseket gyártó, összesen mint-
egy 45 ezer alkalmazottat foglalkoztató 
Carrier Corporation 1100 munkahelyet 
őriz meg ezzel a lépéssel, s cserébe saj-
tóhírek szerint anyagi támogatást kap 
majd Trump hivatalba lépő republiká-
nus kormányától.

Donald Trump - megszakítva kor-
mányalakítási egyeztetéseit - körútra 
indult a rozsdaövezetként (Rust Belt) 
emlegetett térség gazdasági nehézsé-
gekkel küszködő szövetségi államaiba, 

hogy köszönetet mondjon az elnök-
választási győzelméhez nyújtott tá-
mogatásukért. Útja először Indianába 
vezetett, ahol a megválasztott alelnök, 
Mike Pence a kormányzó, majd onnan a 
szintén a Nagy-tavak vidékéhez tartozó 
Ohióba érkezett.

A nagy amerikai televíziós csator-
nák élőben közvetítették már Trump In-
dianapolisba érkezését is. Majd, miután 
a kamerák kereszttüzében végigsétált 
a Carrier egyik üzemcsarnokán, kifej-
tette: az amerikai cégek ezután „nem 
hagyják el az Egyesült Államokat anél-
kül, hogy ne kellene következmények-
kel számolniuk. Ennek vége. Vége”.

A Carrier máris jelezte, hogy meg-
állapodást kötött a megválasztott elnök-
kel, majd Twitter-üzenetben közölte, 
hogy „az állam által javasolt ösztönzők-
nek fontos szerepük volt a döntésben”. 
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A cég később hivatalos közleményben 
tudatta, hogy Indiana állam „több évre 
szóló, hétmillió dollár értékű támoga-
tást ígért a munkahelyek megtartása ér-
dekében”. Az amerikai médiában meg-
jelenő hírek szerint a Carrier tíz éven 
keresztül adókönnyítéseket élvezhet 
annak fejében, hogy megőrzi a munka-
helyeket.

Trump az üzemlátogatás után el-
mesélte a megállapodás részleteit, majd 
azzal viccelődött, hogy egyesek szerint 
nem igazán elnökhöz méltó az, amit 
tett, hogy telefonon hívta fel a válla-
lat vezérigazgatóját. A vezérigazgató, 
Gregory Hayes egyébként jelen volt 
Trump vizitjekor.

„Azt mondják, hogy nem elnök-
höz méltó így telefonon felhívogatni a 
nagyvállalatok vezetőit. Én pedig ép-
pen ellenkezőleg gondolom, nagyon is 
elnökhöz méltó, de ha nem, hát annyi 
baj legyen!” – mondta Trump, aki sej-
tetni engedte, hogy a munkahelyeiket 
megtartó amerikai vállalatok további 
adókedvezményekre számíthatnak.

Trump munkabírásához képest elég 
hihetetlen, hogy egy londoni befektetői 
felmérés szerint éppen ő a legnagyobb 
világgazdasági kockázat. Pedig így 
van. A globális intézményi befektetői 
közösség szerint a megválasztott kö-
vetkező amerikai elnök, Donald Trump 
majdani gazdaságpolitikai elképzelései 
váltak mára a legnagyobb világgazda-
sági kockázattá.

Az Oxfordi Egyetem Londonban 
működő gazdasági elemzőrészlege, az 
Oxford Economics által elvégzett  glo-
bális kockázati felmérés szerint a vizs-
gálatba bevont befektetési társaságok 
27 százaléka – a válaszadók legnagyobb 
egyedi csoportja – a következő két év 
legnagyobb kockázati tényezőjének azt 
a lehetőséget tartja, hogy hivatalba lé-
pése után Trump kereskedelmi háborút 
robbant ki. Az Oxford Economics elem-
zői hangsúlyozzák, hogy a fél évvel ez-
előtti hasonló felmérésben a résztvevők 
alig 2 százaléka nevezte Trump gazda-
ságpolitikai terveit a világgazdaságot 
terhelő fő kockázatnak.

A ház ismertetése szerint a felmé-
rés sajátossága viszont, hogy az ame-
rikai gazdaság rövid távú növekedési 
kilátásainak szempontjából a globális 
befektetői közösség legnagyobb egyedi 
csoportja – a válaszadók 38 százaléka – 
Donald Trump várható hazai gazdaság-
politikáját tartja a pozitív meglepetések 
legvalószínűbb forrásának, elsősorban 
a megválasztott republikánus elnöktől 
várt költségvetési növekedésösztönző 
intézkedések miatt.

Más nagy londoni házak elsősorban 
annak a kockázatát látják, hogy az Egye-
sült Államok és Kína kereskedelmi kap-
csolatai drasztikusan romlanak Trump 
hivatalba lépése után. A Fitch Ratings 
nemzetközi hitelminősítő minap ismer-
tetett év végi globális előrejelzése szerint 
súlyosan rontaná a globális piaci hangu-
latot, ha az új amerikai kormány Trump 
választási ígéreteinek megfelelően bün-
tető jellegű vámkorlátozásokat vezetne 
be Kínával szemben, mivel a kínai meg-
torló lépések kereskedelmi vagy valuta-
háborúhoz vezethetnének. Ez a globális 
feltörekvő térség egészében gyengítené 
a fizetőeszközöket, és e gazdaságok ma-
gánszektorainak dollárban denominált 
magas adósságállománya felerősítené az 
árfolyamgyengülésekből a növekedésre 
háruló negatív hatást.

A Fitch Ratings elemzői felidézték, 
hogy Trump a mexikói importra 35, a 
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kínai importra 45 százalékos vám kive-
tését helyezte kilátásba. Mivel azonban 
a teljes amerikai import 35 százaléka 
Kínából és Mexikóból érkezik, e bünte-
tővámok valójában az amerikai fogyasz-
tót terhelő adóként jelennének meg, fel-
hajtva az inflációt, csökkentve ezáltal az 
amerikai reáljövedelmeket. Emellett a 
biztosra vehető kínai ellenlépések ron-
tanák az amerikai exportkilátásokat is 
–hangsúlyozták a Fitch elemzői.

Londoni pénzügyi elemzők még a 
választások előtt úgy számoltak, hogy 
az Egyesült Államok hazai össztermé-
kének (GDP) 5 százalékába kerülne, ha 
Donald Trump megvalósítaná gazda-
ságpolitikai elképzeléseit. Az Oxford 
Economics egyik forgatókönyve szerint 
Trump 10 ezer milliárd dolláros adó-
csökkentési ígéretéből a kongresszussal 
folytatott egyeztetések után ezermilli-
árd dollárnyi valósul meg. Az évente 
kitoloncolt illegális bevándorlók száma 
1,4 millióra emelkedik, és ezzel két elnö-
ki periódus alatt megvalósulhat Trump 
azon ígérete, hogy az Egyesült Álla-
mokban tartózkodó mind a 11,3 millió 
illegális bevándorlót kitoloncolják Ame-
rikából.

Az Oxford Economics modellje 
alapján e forgatókönyvnek messze ható 
következményei lennének. Az amerikai 
gazdaság növekedési üteme már rövid 
távon lassulni kezdene, és a cég által 
vizsgált ötévi előrejelzési távlat végére 
az amerikai GDP-érték 5 százalékkal 
lenne alacsonyabb az alapeseti prognó-
zisban szereplő szintnél. Mindez a vi-
lággazdasági növekedést is jelentősen 
gyengítené.

Kína minden bizonnyal megtorolná, 
ha Donald Trump, a következő amerikai 
elnök választási ígéreteinek megfelelően 
magas büntetővámokkal sújtaná a kínai 
importot, de az esetleges kínai-amerikai 
kereskedelmi háborút az egész kelet-
ázsiai gazdasági térség, és az amerikai 
gazdaság is megszenvedné - áll a Fitch 
Ratings tanulmányában. A nemzetközi 
hitelminősítő helyzetértékelése szerint 
az elmúlt két évtizedben csökkent a 
nagy ázsiai exportőr gazdaságok közvet-
len függősége az amerikai piactól, mivel 
a térség legtöbb gazdaságának Kína lett 
a legnagyobb kereskedelmi partnere. Kí-
nának viszont továbbra is az Egyesült Ál-
lamok a legnagyobb piaca, amely a kínai 
exportnak csaknem az ötödét veszi fel. 

Ezért ha a kínai-amerikai kereskedelem 
elé akadályok emelkednének, annak az 
egész ázsiai gazdasági térségben követ-
kezményei lennének, mivel mások mel-
lett Dél-Korea, Szingapúr, a Fülöp-szige-
tek és Thaiföld a kínai exportipar - főleg 
az elektronikai és az autóipari szektor 
– jelentős részegység-beszállítója –hang-
súlyozzák a Fitch londoni elemzői.

A hitelminősítő szerint az amerikai 
kereskedelmi politika esetleges éles pro-
tekcionista irányváltásával az amerikai 
üzleti érdekképviseleti szervezetek és a 
republikánus törvényhozók is szembe-
szállnának, ezért az a valószínűbb, hogy 
a következő amerikai kormány esetről 
esetre bírálja majd el a vitás kérdéseket. 
Ha azonban Trump mégis agresszív 
vámpolitikát honosítana meg, Kína el-
lenintézkedéseket tenne, és ez nem fel-
tétlenül korlátozódna a vámokra – áll a 
Fitch Ratings elemzésében. A hitelmi-
nősítő szerint a kínai-amerikai kereske-
delmi háború mindkét ország gazdasági 
növekedésére negatív hatást gyakorol-
na, és a piacokon kockázatkerülési han-
gulatot keltene, amely valószínűleg más 
feltörekvő térségekre is átterjedne.
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Az Iszlám Állam 
egykori foglyai

IRAKI JAZIDI NŐK BRUTÁLIS 
VALLOMÁSAI

Jazidi nőket és lányokat tart rabszolgaként 
fogva, erőszakol és ver meg illetve kínoz 
változatos módokon az Iszlám Állam. Ezek 
a nők nem számíthatnak a nemzetközi kö-
zösség támogatására – mondta az Amnesty 
International.

Írta: Noura Zeinab
Fotó: Amnesty International

A szervezet kutatói 18, a terrorszervezet 
által elrabolt nővel és lánnyal készítet-
tek interjút Irak kurdok által ellenőrzött 
területén 2016 augusztusában. A nőket 
vagy a családjuk által fizetett váltságdíj 
ellenében engedték ki vagy megszöktek. 
Sokuk közel járt az öngyilkossághoz, 
de voltak olyanok is közülük, akiknek 
a testvére vagy lánya nem bírta tovább, 
és megölte magát a fogságban tapasztalt 
szörnyűségek miatt. A túlélők szenvedé-
seit tetézik a jelenlegi borzalmas életkö-
rülmények, az Iszlám Állam (IÁ) által 
megölt rokonaik miatti gyászuk és a még 
fogságban lévőkért érzett aggodalom.

„Az Iszlám Állam fogságában szen-
vedő jazidi nők elképzelhetetlen szen-
vedései új megvilágításba helyezik a 
csoport által elkövetett háborús és em-
beriesség elleni bűncselekményeket. Sok 
nőt és lányt folyamatosan erőszakolnak, 
vernek, kínoznak és szenvednek ezek 
traumáitól” – mondta Lynn Maalouf, az 
Amnesty International bejrúti regionális 
irodájának igazgatóhelyettese.

„Ezek a szörnyű vallomások alá-
húzzák, hogy milyen azonnali és égető 

szükség lenne a nemzetközi közösség 
támogatására, hogy segíteni lehessen az 
általuk elszenvedett hosszan tartó fizi-
kai és lelki traumák feldolgozásában.”

Jelenleg ugyanis nincs egy egységes 
rendszer, amellyel fel lehetne mérni az 
Iszlám Állam túlélőinek szükségleteit. 
Sokkal többet kell tenni, hogy valóban 
hozzájussanak ahhoz a támogatáshoz 
és gondoskodáshoz, amelyre szükségük 
van, hogy újra tudják építeni az életüket.

Amióta az IÁ fegyveresei 2014 au-
gusztusában megtámadták a Szindzsár 
régiót Észak-Nyugat Irakban, a jazidikat 
rendszeresen és szándékosan üldözik. 
Több ezer embert raboltak el; több száz 
fiatal fiút és férfit mészároltak le; soka-
kat fenyegettek halállal, ha nem térnek 
át az iszlámra. Az elrabolt jazidi nőket 
és lányokat elválasztják a családjuktól, 
majd „ajándékként” vagy pénzért cse-
rébe adják oda a terrorszervezet kato-
náinak Irakban és Szíriában. Gyakran 
oda-vissza cserélgetik őket a harcosok, 
megerőszakolják, megverik, éheztetik 
és arra kényszerítik, hogy háztartásbeli 
rabszolgaként dolgozzanak.

Az Amnesty International által 
megkérdezettek közül sokaktól a gye-
rekét is elvették. A 7 évnél idősebb fi-
úkat harcosoknak képezik ki, a 9 éves 
vagy idősebb lányokat pedig eladják 
szexrabszolgának. Helyi politikusok, 
aktivisták és segélymunkások becslése 
szerint nagyjából 3800 nő és lány lehet 
jelenleg az IÁ fogságában. Több száz 
jazidi férfi holléte ismeretlen, legtöbbjü-
ket valószínűleg megölték.

Horror az Iszlám állam fogságá-
ban

A 20 éves szindzsári Jamilát* au-
gusztus 3-án rabolták el. Elmesélte, hogy 
adták-vették egymás között a harcosok, 
legkevesebb tízen rendszeresen megerő-
szakolták. 2015 decemberében engedték 
el, miután a családja egy nagyobb ösz-
szeggel megváltotta a szabadságát.

Jamila azt is elmesélte, hogy a harco-
sok arra kényszerítették őt és más nőket 
is, hogy meztelenre vetkőzzenek és pó-
zoljanak egy fotózáson, mielőtt eladták 
volna őket. Kétszer próbált megszökni, 
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de mindkét alkalommal elkapták. Bün-
tetésül az ágyhoz kötözték, csoportosan 
megerőszakolták, kábelekkel verték és 
éheztették.

Mint sokan mások, a szörnyűségek 
hatására ő is véget akart vetni az életé-
nek. De meggondolta magát, és most már 
beszélni akar a tapasztalatairól: „Nem 
akarom titkolni, ami velem történt. Az 
embereknek segíteniük kell az Iszlám 
Állam fogságában szenvedőknek, és a 
túlélőknek is új életet kezdeni.”

A 16 éves Siba Sheikh Khidirből 
származó Nour gyereket szült a közel 
két évig tartó fogsága alatt. Ezalatt leg-
alább hatszor kellett lakóhelyet váltania 
Szíriában és Irakban: lakott Tal A’farban, 
Moszulban, Aleppóban és Rakkában is. 
Elmesélte, hogy az IÁ fegyveresei ho-
gyan fosztják meg a jazidikat emberi 
méltóságuktól:

„Számukra mi káfirok, vagyis hi-
tetlenek vagyunk, akikkel azt tehetnek, 
amit akarnak. Iszonyú megalázó volt. 
Foglyok voltunk, nem adtak enni, vertek 
minket, még a kisgyerekeket is, adtak-
vettek minket kényük-kedvük szerint... 
Mintha számukra nem emberek len-
nénk” – mondta, majd hozzátette, hogy 
három testvére és nagynénje még min-
dig az IÁ foglya.

„Én már szabad vagyok, de mások 
még mindig ebben a rémálomban élnek, 
és nincs elég pénzünk, hogy kiváltsuk a 
rokonainkat.”

Fahimának, a szindzsári régióból 
származó édesanyának hét gyereke van. 
2016 februárjában szökött meg a fogság-
ból, de két lánya, a 12 éves Nadia és a 3 
éves Nurin még mindig az IÁ kezében 
van Fahima három nővérével, apjával, 
bátyjával, négy unokahúgával és unoka-
öccsével együtt. Elmondta, hogy mielőtt 
elrabolták, Nadia rettegésben élt: „Tud-
ta, hogy az IÁ lányokat visz el. Sokszor 
mondta: „Mama, ha elvisznek, én meg-
ölöm magam.”

A túlélők elmondása szerint de-
presszió, illetve düh jeleit észlelték ma-
gukon, és az öngyilkosságon gondol-
koztak. Sokan megkísérelték megölni 
magukat már a fogságban vagy a szöké-
sük után.

A 32 éves, hat gyerekes Shirin ere-
detileg egy nyugat szindzsári falu, Tel 
Qasab lakója volt. 2014 augusztusá-
ban 5 gyerekével (5-11 évesek) együtt 
Solakhból rabolták el. 13 éves lánya meg-
ölte magát, miután megszökött az Iszlám 
Állam fogságából.

„Mindenféle nemzetiségű IÁ kato-
nák voltak. Láttam európait és arabot, 
még kurdot is... Elvitték a legidősebb fia-
mat (10 éves) és két lányomat, Nermeent 
(11) és Seveht (17). Sevehhel ott volt a kis-
babája is” – mesélte Shirin.

Lánya, Seveh elmondta az Amnes-
ty Internationalnek, hogy hat IÁ kato-
na fogságában is megfordult Irakban és 
Szíriában, mielőtt a családja 2015 nov-

emberében „visszavásárolhat-
ta”. Rendszeresen megverték 
és megerőszakolták, de nem 
kímélték a három hónapos cse-
csemőt sem az ütlegelésektől. 
Rendszeresen éheztek. Három-
szor próbált meg öngyilkossá-
got elkövetni, de kínzói meg-
akadályozták.

Seveh továbbra is szenved 
fizikailag és lelkileg is az átélt 
szörnyűségektől, gyászolja a 
testvérét, aki megölte magát a 
szökése után, illetve aggódik az 
eltűnt rokonokért.

Testvére, Nermeen annyira 
megzavarodott a traumáktól, 

hogy a zakhói belső menekültek befoga-
dására létrehozott táborban bezárkózott 
egy faházba, és felgyújtotta magát. Kór-
házba vitték, de három nappal később 
belehalt sérüléseibe.

„A kórházban megkérdeztem tőle, 
miért tette. Azt mondta, hogy nem tudta 
tovább elviselni. Fájdalmai voltak, állan-
dóan sírt” – mondta Nermeen anyja, és 
hozzátette, a család rendszeresen kérte, 
hogy speciális terápiát kaphasson kül-
földön.

A traumáik mellett sok olyan túl-
élő, mint Shirin küzd azért, hogy vissza 
tudja fizetni azt óriási kölcsönt – amely 
akár több tízezer amerikai dollár is lehet 
– amit a családjuk kért kölcsön, hogy ki-
válthassa őket a fogságból.

Elégtelen nemzetközi segítség

Az Iszlám Állam fogságából meg-
szökött több száz jazidi nő és lány él 
szörnyű körülmények között, sokszor 
az otthonaikat otthagyni kényszerülő, 
elszegényedett rokonaikkal együtt, vagy 
a belső menekültek számára fenntartott 
táborokban, Irak kurdok által felügyelt 
területén. A rendelkezésre álló támoga-
tás messze nem elég a szükségleteik ki-
elégítésére.

Sokan szorulnak pénzügyi és pszi-
chológiai segítségre is. Egy szindzsári 
régióból származó 42 éves nő, aki négy 
gyerekével 22 hónapot töltött az Iszlám 
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Állam fogságában, még mindig súlyo-
san traumatizált. Elmesélte, hogy egy 
különösen kegyetlen IÁ harcos hogyan 
törte ki a hat éves fia fogait, majd kine-
vette, és azt is elmondta, hogyan verte a 
férfi addig a 10 éves lányát, amíg az be-
vizelt.

„Verte a gyerekeimet, és bezárta őket 
egy szobába. Sírtak bent, én az ajtó előtt 
ültem, és bőgtem. Könyörögtem neki, 
hogy öljön meg minket, de azt mondta, 
nem akar emiatt a pokolra kerülni” – 
mesélte a nő.

Az asszony amiatt is aggódik, ho-
gyan fogja visszafizetni a pénzt, amit a 
váltságdíjra kértek kölcsön. Nem jár már 
orvoshoz sem, mert nem telik rá.

A túlélőket muszáj támogatni, és 
megadni számukra minden segítséget, 
hogy segíteni tudjanak magukon és csa-
ládjaikon. Jelenleg nincs egy egységes 
rendszer, amellyel fel lehetne mérni az 
Iszlám Állam túlélőinek szükségleteit, 
így a legtöbben csak a közösségeikben 
vagy családjaikban bízhatnak. A kormá-
nyok, civil szervezetek és az ENSZ szer-
vezetei által nyújtott jelenlegi támogatás 
alulfinanszírozott, és komoly minőség-
beli eltérések vannak az egyes szolgálta-
tások között.

Egy, a német kormány által finan-
szírozott program keretében 1080 jazidit 
- szexuális erőszak túlélői és közvetlen 

családjuk – vittek Németországba spe-
ciális terápiára, de sokkal több hasonló 
programra lenne szükség.

Egy szindzsárbeli, hatvanas éveiben 
járó nő jelenleg a Chem Meshko tábor 
lakója. 32 rokona tűnt el vagy van az IÁ 
fogáságban. Azt mondta az Amnesty 
Internationalnek: „Az egész világ tudja, 
mi történik a jazidikkal... Azt szeretném 
tudni, hogy mit tesznek értünk?”

„Többet lehetne és kellene is tenni, 
hogy segítsünk begyógyítani a mély fi-
zikai és lelki sebeket, amelyeket ezek a 
nők és lányok szenvedtek el a fogságuk 
alatt, reményt kell nyújtani számukra, 
hogy újjá tudják építeni szétrombolt éle-
tüket” – mondta Lynn Maalouf.

„Az Iszlám Állam által a jazidi nők 
ellen elkövetett horrorisztikus szexuális 
erőszakot és brutális bánásmódot öve-
ző megdöbbenésünket és az áldozatok 
iránt érzett együttérzésünket konkrét 
cselekedetekre kell váltanunk. Speciális 
támogató programokat kell létrehozni 
és működtetni konzultálva a túlélőkkel, 
a helyi aktivistákkal és a segélymunká-
sokkal.”

A túlélők gyakran az iraki hatósá-
gok bürokratikus eljárásai miatt nem 
tudják igénybe venni a legalapvetőbb 
szolgáltatásokat vagy szabadon mozog-
ni – sokan nem kapnak személyazono-
sító vagy utazásra jogosít okmányokat 

azok pótlására, amelyek még az Iszlám 
Állam támadásakor semmisültek meg.

Bár egyre több túlélő hajlandó be-
szélni az átélt szörnyűségekről, a stig-
mától és a társadalom előítéleteitől ne-
héz szabadulni, ami ráadásul nagyban 
megnehezíti, hogy a nők és lányok férj-
hez tudjanak menni.

Jogsértések és felelősségre vonás

Irakban egyelőre senki sem állítot-
tak bíróság elé a jazidik ellen elkövetett 
bűnökért. A kisszámú, az Iszlám Állam 
által elkövetett bűncselekményeket vizs-
gáló tárgyaláson nem sok szó esett az 
elkövetett jogsértésekről és az áldozatok 
és túlélők számára biztosítandó kártérí-
tésről. Példának okáért 40 embert vádol-
tak meg, hogy közreműködtek 1700 síita 
kadét meggyilkolásában a Speicher ki-
képző táborban 2014 júniusában, azon-
ban a tárgyalás súlyosan aggályos volt, 
sok „vallomást” például kínzással kény-
szerítettek ki.

„Ha az iraki hatóságok komolyan 
gondolják az Iszlám Állam fegyveresei 
elleni fellépést, akkor haladéktalanul 
ratifikálniuk kell a Római Statútumot 
és lehetővé kell tenniük, hogy a Nem-
zetközi Büntetőbíróság joghatósága ki-
terjedjen az Irakban a konfliktus során 
elkövetett jogsértésekre. Büntetendővé 
kell nyilvánítaniuk a háborús és embe-
riesség elleni bűncselekményeket, és a 
nemzetközi előírásoknak megfelelően 
reformokat kell életbe léptetniük a nem-
zetbiztonság és az igazságszolgáltatás 
területén” – mondta Lynn Maalouf.

„Eközben Iraknak együtt kell mű-
ködnie a nemzetközi közösséggel, hogy 
biztosítsák a hatékony nyomozásokat és 
vizsgálatokat ezeknek a bűncselekmé-
nyeknek az ügyében. A legfontosabb 
a bizonyítékok megőrzése, hogy a fe-
lelősöket egy tisztességes eljárás során 
bíróság elé lehessen állítani, enélkül a 
jazidi és más áldozatok számára elkép-
zelhetetlen, hogy igazságot és kártérítést 
szolgáltassanak.”

*A túlélők biztonsága érdekében a 
neveket megváltoztattuk.
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„Az IS/Daesh több mint 3500 gyermeket 
és nőt ejtett túszul és tart fogva rabszol-
gaként. Ezek az emberek naponta ezer-
szer meghalnak” – mondta Lámia Adzsi 
Bassár a díjátadón. „Négyszer adott el 
a Daesh” – mondta a díjátadón Lámia 
Adzsi Bassár, aki az EP-képviselőknek 
beszélt a megpróbáltatásairól, amelyeket 
a Daesh fogságában élt át.

Elmondta, hogyan sérült meg, ami-
kor megszökött a dzsihádista szervezet 
karmaiból és menekülés közben felrob-
bant mellette egy akna. A balesetben 
gyermekkori barátja és egy másik fiatal 
lány életét veszítette. „Az egyik bará-
tommal és egy kilenc éves lánnyal el 
tudtunk menekülni, de mielőtt védett 
helyre értünk volna, a barátom, Kathrin 
véletlenül egy taposóaknára lépett, ami 
felrobbant, és az utolsó, amit hallottam 
a halálsikolyuk volt. Ez volt a leborzasz-
tóbb dolog, amit életemben hallottam” 
– mondta. „Hiszem, hogy az áldozatok 
szószólója lehetek. A Szaharov-díj óri-

ási erőt ad nekem, ezért döntöttem úgy, 
hogy azok hangja leszek, akik nem tud-
nak szólni.”

„A Daesh katonái és más szélsősé-
gesek 2014 augusztus 3-án bevonultak 
a falunkba, hogy eltöröljék a jazidikat a 
föld színéről. Választanunk kellett: meg-
halunk, vagy áttérünk az iszlámra. Nem 
kérdés, hogy a Daesh tömeges népirtást 
hajtott végre. Ez a népirtás azonban 
nemcsak a gyilkolásról szólt, hanem a 
célja volt az is, hogy a nőket rabszolgává 
tegye és a gyerekeket is elvigye” – be-
szélt az EP-képviselőknek Nádia Murád 
arról a napról, amikor az IS a családja 
nagy részét megölte, őt pedig elvitte sze-
xuális rabszolgának. „Mára a közösség 
szétmorzsolódott a népirtás súlya alatt” 
– mondta az aktivista, aki nemzetközi 
védelmet kért a jazidi közösség számára.

„Az Irakban élő félmillió jazidi a 
közösség utolsó képviselői a Közel-Kele-
ten” - mondta Nádia Murád, aki Lámia 
Adzsi Bassárral együtt védelmi zónák 

létrehozását kérte a jazidi és más kisebb-
ségek számára Irakban. Az aktivisták 
szerint ha ez nem lehetséges, akkor Eu-
rópa befogadhatná a jazidi közösséget: 
„Úgy tekintünk Európára, mint az em-
beriesség szimbólumára, és erre rá is 
szolgál. Európa továbbra is példa kell, 
hogy maradjon az egész világ számára, 
és példaként kell szolgáljon a különbö-
ző népek és kultúrák együttélésére is” – 
mondta Nádia Murád.

Nádia Murád és Lámia Adzsi Bassár 
az észak-iraki Kocsó faluból származ-
nak, ahol 2014 nyarán mészárlást haj-
tott végre az Iszlám Állam, a nőket és 
gyermekeket elhurcolták és szexuális 
munkára kényszerítették. Nádia Murád 
2014 novemberében, Lámia Adzsi Bassár 
pedig 2016 áprilisában szabadult ki a 
dzsihádista szervezet fogságából. Mind-
ketten Németországban élnek, és az Isz-
lám Állam áldozatai, valamint a jazidi 
közösség megsegítéséért dolgoznak.

Nádia Murád és Lámia Adzsi Bassár, az Iszlám Állam (IS/Daesh) szexuális rabszolgatartásának túlélői 
átvették a Szaharov-díjat Strasbourgban. A két jazidi aktivistát azért tüntette ki emberi jogi díjával az 
Európai Parlament, mert az Iszlám Állam áldozatainak megsegítésén dolgoznak és harcolnak az iraki 
jazidik jogaiért.

Írta: Noura Zeinab
Fotó: Európai Parlament

Jazidi aktivisták Szaharov-díja
A DAESH ÁLDOZATAIT SEGíTIK
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Az Európai Parlament több pénzt akar 
fordítani a fiatalkori munkanélküliség 
csökkentésére, gazdaságélénkítésre és a 
menekültválság kapcsán a harmadik or-
szágok segítésére, ezért a 2017-es költség-
vetés kapcsán a képviselők elutasították 
az Európa Tanács által javasolt megszo-
rításokat. A szükséges plusz forrásokat 
a parlament a többéves pénzügyi keret 
(MFF) félidei felülvizsgálata kapcsán 
szerzett előirányzatokból biztosítaná.

A képviselők a 2017-es kötelezettség-
vállalási előirányzatokat 160,7 milliárd 
euróra emelték (ez 4,1 milliárd euróval 
több, mint a tervezet), míg a kifizetések-
re 136,7 milliárd eurót (2,5 milliárddal 
többet, mint az Európa Tanács) javasol-
tak.

„Ha tényleg ki akarunk evickél-
ni a mostani válságokból, akkor ehhez 
megfelelő költségvetésre van szükség. 
Amikor a 2014-2020-as többéves pénz-
ügyi keretről tárgyaltunk, még sokkal 
kevesebb menekült érkezett Európába. 
Be kell látni, hogy a körülmények meg-
változtak. Ambiciózus költségvetésre és 

a többéves pénzügyi keret  (MFF) alapos 
felülvizsgálatára van szükség” - mondta 
Jens Geier (S&D, Németország) jelentés-
tevő.

Segíteni kell a fiatalokat

„A fiatalkori munkanélküliség ma 
is riasztóan magas Európában. Az MFF 

Írta: Max Roseman

TöBB FORRÁS MUNKAHELYTEREMTÉSRE ÉS A FIATALOKNAK

Az Európai Parlamentnek a 2017-es uniós költségvetéssel kapcsolatos álláspontja a szavazást követően 
162,4 milliárd euró kötelezettségvállalást és 138 milliárd euró kifizetést javasol 2017-re. Ez az Európai 
Bizottság eredeti javaslatát 4,8 milliárd euró kötelezettségvállalási és 3,1 milliárd euró kifizetési előirány-
zattal növelné. Az Európa Tanács álláspontjához képest ez 6,1 milliárd euró és 4,2 milliárd eurós többle-
tet jelentene a kötelezettségvállalások, illetve a kifizetések terén.

Formálódik az uniós büdzsé
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felülvizsgálatával több forrást tudunk 
teremteni. Ezzel a pozícióval megyünk 
a tanáccsal tárgyalni. Az EP a volt biz-
tosok juttatásaiból 20 százalékot vissza-
tart, amíg nem készülnek el a szigorúbb 
összeférhetetlenségi szabályok. Oda 
csapunk, ahol legjobban fáj – a pénz-
tárcájukra” - tette hozzá Indrek Tarand 
(Zöldek, Észtország) jelentéstevő.

Az EP álláspontját összefoglaló ál-
lásfoglalást 446 szavazattal 184 ellené-
ben 60 tartózkodás mellett fogadták el.

A képviselők további 1,5 milliárd 
euró összegű kötelezettségvállalási 
előirányzatot bocsátanak az ifjúsági 
foglalkoztatási kezdeményezés rendel-
kezésére. Az EP emellett teljes mérték-
ben ellensúlyozza az infrastrukturális 
beruházásokat szolgáló Európai ösz-
szekapcsolódási Eszköz és a kutatási 
projekteket finanszírozó Horizont 2020 
vonatkozásában javasolt valamennyi 
csökkentést. A képviselők itt a terve-
zet költségvetéshez képest összesen 1,2 
milliárd euróval növelik a kötelezett-
ségvállalásokat. Az ilyen fontos uniós 
programok megfelelő kiegészítő finan-
szírozásáról a többéves pénzügyi keret 
félidős felülvizsgálata keretében kell 
dönteni – olvasható az állásfoglalásban.

Menekültek, mezőgazdaság, kul-
túra

A Törökországgal kötött megál-
lapodás és a menekültválság kezelé-
sére használt egyéb ideiglenes esz-
közök nem szívhatnak el forrásokat 
a meglévő uniós külső fellépésektől, 
többek között a fejlesztési politiká-
tól sem – szögezik le a képviselők. 
Erősen kérdéses, hogy a harmadik 
országokban végrehajtandó projek-
tekre elég pénz jut-e a mostani me-
nekültügyi és migrációs válságban. 
Az EP ezért a tanács által végrehaj-
tott minden csökkentést visszaállítja 
és a 2016-os szinten tartja a szom-
szédságpolitika földközi-tengeri 
térségre és humanitárius segélyekre 
szánt sorait.

Az EP a tejágazatot sújtó válság, 
különösen az orosz embargó hatása-
inak kezelésére 600 millió euróval a 
költségvetési tervezetben szereplő 

szint fölé emeli a mezőgazdasági elő-
irányzatokat. Továbbá a fentieken felül 
több forrást biztosít kultúrára; többek 
között 10 és 13 millió euróval növeli a 
média alprogram, illetve a multimédiás 
projektek költségvetését.

Az EP és a tanács közötti „békéltető” 
tárgyalásokon lehetőség van az egyez-
ségre: a 2017. évi költségvetésről szóló 
eljárásban a plenáris ülésen elfogadott 
EP-álláspontot követően egyeztetőbi-
zottság ül össze a tanács és a parlament 
képviselőivel. Az itt elfogadott közös 
álláspontot várhatóan a novemberi ple-
náris ülésen erősítheti majd meg az Eu-
rópai Parlament. Amennyiben az egyez-
tetőbizottság tárgyalásai nem vezetnek 
eredményre, akkor az Európai Bizott-
ságnak új javaslatot kell előterjesztenie.

Magyar képviselői hozzászólások

A néppárti többségű európai intéz-
mények nem nyúlhatnak ismét a meg-
szorítás eszközéhez – vélekedett hozzá-
szólásában Szanyi Tibor (S&D, MSZP). 
Szerinte gazdaságélénkítés, munka-
helyteremtés és a fiatalok támogatása 
nélkül ugyanis csak egy helyben topor-
gunk. A forrásokat például a fiatalok 
esetében sem elaprózva, hanem olyan 
programokra kell felhasználni, melyek 

már bizonyítottak és hatékonyak, mint 
a szocialista eredetű Ifjúsági Garancia-
program.

Az elmúlt hat év után nem meg-
lepő, hogy külön OLAF főosztály fog-
lalkozik a Fidesz korrupciós ügyeivel 
– hívta fel a figyelmet Molnár Csaba 
(S&D, DK). Úgy vélte, az OLAF látja el 
azt a munkát, amit a független magyar 
igazságszolgáltatásnak kéne, miköz-
ben a Fidesz zsebeit tömi. Ahhoz, hogy 
az OLAF minden fideszes korrupciós 
ügyet feltárhasson, a csalás elleni hiva-
tal költségvetésének drasztikus növelé-
sére van szükség 2017-ben – vélekedett. 
Mint fogalmazott, szégyen, hogy a vá-
rosok és falvak fejlesztése helyett, erre 
kell többet áldoznunk.

Az Európai Unió 2017-es költségve-
tését meghatározza a hét éves pénzügyi 
keret kalodája – hangsúlyozta Balczó 
Zoltán (független, Jobbik). Rámutatott, 
hogy ennek összege reálértékben 4,5 
százalékkal csökkent az előző ciklushoz 
képest, ezen belül a számunkra legfon-
tosabb kohéziós alapok 8,4 százalékkal. 
Mindennek következményeként a lesza-
kadás a centrum és a periféria országai 
között jövőre is tovább fog nőni, ez pedig 

elfogadhatatlan – hangsúlyozta.
Erdős Norbert EP-képvi-

selő, a Mezőgazdasági és Vi-
dékfejlesztési Bizottság tagja a 
szavazást követően kiemelte: 
megnyugvással vette tudomá-
sul, hogy a parlament nem fo-
gadja el a mezőgazdasági for-
rások tanácsi csökkentését, így 
minden költségvetési soron visz-
szaállította az eredeti európai 
bizottsági javaslatot. Szintén jó 
hír, hogy a jövő évi költségvetés 
tartalmazza majd az ősszel elfo-
gadott 500 millió eurós tejágaza-
ti mentőcsomagot. „Külön öröm 
számomra, hogy az EP az 500 
millió eurón túl további 100 mil-
liót javasol az európai – köztük 
a magyar – tejtermelő gazdák 
megsegítésére” – tette hozzá a 
fideszes politikus.
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A belső és külső egyensúly számszerű-
en nagyon kedvező, az infláció szinte 
megszűnt. A második félévben azonban 
az államháztartási hiány – részben az 
élénkítéssel összefüggésben – némileg 
magasabb, a külső aktívum pedig a mér-
séklődő cserearány-javulás miatt kisebb 
lehet az első félévinél, miközben lassan 
megkezdődik az áremelkedés – áll a GKI 
kétéves előrejelzésében. A prognózis 
szerint jövőre, főként az EU-támogatá-
sok újraindulása következtében az idei 
jelentős beruházási visszaesést érdemi 
növekedés váltja fel, miközben az idén 
nagyon gyorsan növekvő fogyasztás alig 
lassul.

A felminősítést is figyelembe véve 
a GKI megemelte 2017-es előrejelzését, 
a kutatók szerint 2,7 százalékos GDP-
növekedés várható. Úgy véli, a belső és 
külső egyensúly – ha romlik is – ked-
vező marad, az infláció kissé tovább 
emelkedik. A régióra jellemző gyorsabb 
gazdasági növekedést a felkészült mun-
kaerő és a befektetett tőke hiánya, az ezt 
előidéző üzleti környezet és az EU-támo-
gatásoktól való kiugró mértékű függés 
akadályozza.

Lassan enyhül a bizonytalanság

A GKI szerint a világgazdaságban 
a brit népszavazás nyomán megnöveke-
dett gazdasági, politikai és intézményi 
bizonytalanság csak lassan enyhül. Ne-
gatív gazdasági hatása elsősorban Nagy-
Britanniában, politikai következménye 
pedig az EU-ban lesz érezhető. A világ 
legfontosabb központi bankjai (a Fed, az 
EKB és a japán jegybank) kielégítő mo-
netáris feltételeket biztosítanak a globá-
lis növekedés számára. Komoly politikai 
és gazdasági kockázat – véli a GKI – a 
menekültügy, a terrorizmus, az Iszlám 
Állam, a közel-keleti, az észak-afrikai 
és az ukrajnai feszültséggóc, a bizony-
talan török helyzet, illetve az amerikai 
elnökválasztás. Kínában a növekedés 
lassulása és az adósságválság, a deflá-
ciós nyomás, továbbá a zika vírus La-
tin-Amerikában, s nem utolsó sorban az 
EU jövője. Ez több mint sok – hívják fel a 
figyelmet.

Bár a magyar gazdaságpolitika a 
Brexit bekövetkeztében saját EU-szkep-
tikus véleményének beigazolódását 
látja, a brit fejlemények éppenséggel 

GDP-NöVEKEDÉS: IDÉN MARAD A 2 SZÁZALÉK, JöVŐRE 2,7 SZÁZALÉK VÁRHATó

Írta: Kiss Kornélia

A magyar gazdaság idei növe-
kedése a tavalyihoz és a régió 
más országaihoz képest lassú, 
bár az első félévhez képest 
gyorsulás valószínű. A GKI 
nem változtat 2 százalékos nö-
vekedési előrejelzésén.

GKI-előrejelzés 2016-2017-re



26

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Gazdaság
Economy

az EU-n kívüli lét okozta veszélyekre 
hívják fel a figyelmet. A lelassult növe-
kedés miatt, a 2018. évi választásokra is 
tekintettel tavasszal a gazdaságpoliti-
kában csendes egyensúlyrontó változás 
kezdődött. Folytatódik a tulajdonviszo-
nyok és piacok aktív állami szerepválla-
lással történő átrendezése. Ugyanakkor 
kifulladóban az olcsó munkaerőre és a 
kormányzathoz lojális új tőkés rétegre 
alapozott növekedés. Ez utóbbi felis-
merése éppen csakhogy megkezdődött, 
a valódi szembenézés ugyanis néhány 
évig ismét halogatható az EU-támoga-
tások újrainduló lehívhatósága követ-
keztében. 

Munkaerőhiány és bérnyomás

Idén a reálkeresetek – a bruttó kere-
setek 6 százalékos növekedése, az szja 
1 százalékpontos csökkentése és a 0,5 
százalék körüli infláció következtében 
–  mintegy 7 százalékkal nőnek. Ez a 
foglalkoztatás bővülésével, a csökkenő 
hitelterhekkel és növekvő vásárlási haj-
landósággal együtt a fogyasztás 4,5 szá-
zalékos bővülését valószínűsíti. Az ok-
tatási rendszer elavultsága és a külföldi 
munkavállalás miatt számos szakmában 
munkaerőhiány, ezzel összefüggésben 
erős béremelési nyomás tapasztalható. A 
költségvetési szektorban a több éve befa-
gyasztott bérek emelkedését a választá-
sok közeledte is erősíti. Ugyanakkor sok 

helyen a minimálbér emelése is nagy 
gondot okoz.

Jövőre az idei tendenciák folytatódá-
sa várható, a reálkeresetek dinamikáját 
azonban 5 százalék alá viheti az infláció 
némi emelkedése. A fogyasztás körülbe-
lül 4 százalékkal bővül. Az ingatlanhite-
lek esetében a hitelfelvétel már az idén 
újra meghaladja a hiteltörlesztést, a la-
kossági hitelek egészénél azonban csak 
jövőre várható növekedés.

Az állóeszköz-felhalmozás 2014-ben 
11 százalékos dinamikája 2015-ben 2 szá-
zalékra lassult, majd idén – az első félévi 
több mint 15 százalékos visszaesés után 
– a GKI 10 százalékos csökkenést való-
színűsít. Bár az átlagos beruházási hitel-
költség az EU források kiszorítási hatása 
és a Növekedési Hitel Program(ok) hatá-
sára kissé mérséklődött, de még mindig 
magas (különösen a csökkenő termelői 
árindex tükrében). A vállalkozások túl-
nyomó része azonban egyáltalán nem 
akar hitelt felvenni. Bár a fejlődésre ké-
pes kkv-k viszonylag olcsón juthatnak 
forráshoz, e cégek egy része azonban fél 
a gyors növekedésétől, nehogy az állami 
piacátrendezés újabb áldozatává váljék. 
A beruházási ráta 2015-2016-ban csök-
ken, idén várhatóan 19 százalék alatt 
lesz, ami alacsony arány. Jövő évben az 
újrainduló EU beruházási ciklus hatá-
sára 5 százalékos volumenbővülés és 19 
százalék feletti beruházási ráta várható.

A GDP 2016 II. negyedévben 2,6, 

szezonálisan és naptárhatással kiigazít-
va 1,4 százalékkal bővült. A KSH felfe-
lé korrigálta az I. negyedévi becslését 
(1,1 illetve 0,9 százalékra). így a magyar 
gazdaság az I. félévben a nyers adatok 
szerint 1,9, a kiigazítottak szerint 1,4 szá-
zalékkal növekedett. Ez utóbbi alacso-
nyabb az EU 1,8 százalékos átlagánál, 
s jóval elmarad a lengyel és cseh 2,8, a 
szlovák 3,7 és főleg a román 5 százalékos 
ütemtől. Bár az első júliusi hazai növe-
kedési adatok kedvezőtlenek – az ipari 
termelés és az export csökkent, az építő-
ipari visszaesés erőteljesebb volt a júniu-
sinál, a kiskereskedelmi forgalom bővü-
lése lelassult –, s az üzleti várakozások is 
inkább romlóak, a II. félévben gyorsulás 
valószínű.

Mennyire nő a GDP?

A GKI 2016-ban továbbra is 2 szá-
zalék körüli növekedésre számít. Idén 
egyértelműen a fogyasztás a növekedés 
hordozója, a GKI 4 százalékról 4,5 száza-
lékra emeli prognózisát, miközben a be-
ruházásoknál a korábban gondolt 8 he-
lyett már 10 százalék körüli visszaesést 
vár. Jövőre az EU-forrásokból finan-
szírozott beruházási aktivitás kezdődő 
felpörgése, az üzleti beruházások némi 
élénkülése és az alig lassuló dinamikájú 
fogyasztás miatt a növekedési ütem 2,7 
százalékra, a korábban vártnál kicsit ma-
gasabbra gyorsulhat. A belföldi felhasz-

Újvári Sándor
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nálás idén a GDP dinamikájánál kevésbé 
(1,6 százalékkal), jövőre viszont sokkal 
gyorsabban (3,2 százalékkal) bővül.

Az ipari bruttó termelés bővülése 
2016-ban aligha haladja meg érdemben 
a 2 százalékot, 2017-ben azonban már 
3,5 százalék körüli dinamika várható. 
Az EU-források apálya miatt az idei év 
az építőipar számára „menthetetlen”. A 
lakásépítés elindult felfelé, de 5 száza-
lék körüli aránya miatt nem meghatáro-

zó. A fő gond, hogy az első félévben a 
költségvetési szektor beruházásai meg-
feleződtek. A GKI 2016-ban 20 százalék 
körüli termelés-csökkenést vár. Jövőre 
számottevően bővülnek az uniós kifize-
tések, így akár 8-10 százalékos bővülés 
is elérhető. Idén kedvező volt az időjárás, 
az agrár-GDP az első félévben 10,8 szá-
zalékkal emelkedett, s az év egészében is 
hasonló dinamika lehetséges. Jövőre (a 
2015. évi visszaesést ellentételező 2016. 
évi növekedés után) technikailag stag-
nálás várható, a változás előjelét az idő-
járás fogja meghatározni. A szolgáltatási 
GDP 2016-ban az átlagosnál lényegesen 
gyorsabban, csaknem 3,5 százalékkal, 

majd 2017-ben az átlagoshoz közeli mér-
tékben bővül. Mindkét évben az üzleti 
szolgáltatások növekednek gyorsabban. 

Export, import és a valóság

A GKI előrejelzése szerint a magyar 
kivitel 2016-ban az importtal megegyező 
ütemben, az előző évinél (8,6 százalék) 
lassabban (6-7 százalékkal) bővül, majd 
2017-ben a kivitel 7 százalékos dinami-
kája 1 százalékponttal elmarad a behoza-
talétól. Ezen belül megmarad a szolgál-
tatások átlagosnál gyorsabb emelkedése. 

A cserearányok idén körülbelül 2 száza-
lékkal javulnak, ez teszi lehetővé, hogy 
a fogyasztás dinamikus növekedése el-
lenére a külkereskedelmi aktívum ked-
vezően alakuljon. Jövőre változatlan, 
esetleg kissé romló cserearányra lehet 
számítani (főleg a világpiaci energiaárak 
függvényében).

A foglalkoztattak száma idén a szá-
mos helyen tapasztalható munkaerőhi-
ány ellenére 3 százalékkal nő, részben a 
külföldi munkavállalás további dinami-
kus terjedése, egyes ágazatok viszonylag 
jó konjunktúrája, az emelkedő bérek ed-
dig inaktívakra és a közfoglalkoztatot-
tak egy részére gyakorolt pozitív hatása, 

némi fehéredés, valamint a közfoglal-
koztatás további bővülése következté-
ben. Jövőre, a választást megelőző évben 
a kormányzat várhatóan segíteni fogja a 
foglalkoztatás további 2 százalék körüli 
növekedését, amit a gazdasági növeke-
dés némi gyorsulása is alátámaszt. A 
munkanélküliségi ráta 2016 közepétől 5 
százalék körülire csökkent, s 2017-ben is 
hasonló lesz. Ez statisztikailag az ötödik 
legalacsonyabb az EU-ban.

A tényleges helyzet azonban sokkal 
rosszabb, mivel a közmunkások száma 
azonos a munkanélküliekével (a II. ne-

gyedévben 230 ezer körüli), s ehhez jön 
még a régió más országaihoz hasonlóan 
a külföldön munkát vállalók hazai fog-
lalkoztatottnak tekintett százezres köre 
– figyelmeztet a GKI.

A kutatók emlékeztetnek arra, hogy 
az EU – egész régiónk számára gondot 
jelentő – munkaerő-elszívó hatása Ma-
gyarországon a többi régiós országnál 
valamivel később, de a pangás körülmé-
nyei között robbanásszerűen érvénye-
sült. Mivel már legalább félmillió ma-
gyar dolgozik külföldön, a szakképzett 
munkaerő hiánya is behatárolja a növe-
kedés lehetőségeit. Az itthon maradottak 
képzett részének megtartása a verseny- 

Magyarország folyó fizetési és tőkemérlege 2009 óta évről évre szinte folyamatosan növekvő több-
letet mutat, ami 2015-ben elérte a 8,7 milliárd eurót. Ez 2016-ban a javuló külkereskedelmi egyen-
leg ellenére, az EU-források csökkenő beáramlása következtében 7,7 milliárd euróra mérséklődik, 
majd 2017-ben a külkereskedelmi aktívum némi csökkenése ellenére, az EU-támogatások újraindu-
lása következtében várhatóan ismét 8 milliárd euró felett lesz. Az elmúlt hét évben a magyarországi 
tőkeállomány a bankszektor kényszerű feltőkésítésén kívül a nemzetközi mozgások eredőjeként 
nem változott. 
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és a közszférában is jelentős béremelést 
kényszerít ki, miközben a közmunká-
soknak csak szerény része képes a ver-
senyszektorban elhelyezkedni, sőt az 
alkalmi és idénymunkáknál kifejezetten 
visszatartó hatású a közmunka. A köz-
munkások jelentős része beragad a rend-
szerbe, mely egyre inkább akadályozza 
a piaci munkaalkalmak betöltését.

A reálkeresetek idei, átlagosan 7 
százalék körüli, a GDP-nél sokkal gyor-
sabb emelkedése rontja az érintett cégek 
versenyképességét – ez többségük szá-
mára rövidtávon elviselhető – és növeli 
a költségvetés kiadási szükségletét. A 
reformok elmaradása a költségvetési ki-
adáscsökkentést csak átmenetivé teszi, 
az elkerülhetetlen béremelések ismét 

növelni fogják az államháztartási kiadá-
sokat. A béremelések érdemben élénkít-
hetik a lakosság fogyasztási keresletét, 
ez azonban a magyar termelés gyenge 
kínálati alkalmazkodása miatt jelentős 
részben az importot serkenti.

„Egyensúlyrontó változás”

A GKI szerint a banki portfoliók mi-
nősége, a szektor nyereségessége javul, 
de ez a GDP termeléséhez csak jövőre 
tud hozzájárulni. Idén véget ér a válla-
lati hitelállomány összehúzódása, míg 
a lakosság esetében ez csak az ingat-
lanhiteleknél várható, a teljes háztartási 
hitelállomány valószínűleg csak 2017-
ben fordul növekedésbe. A bankszektor 

nagyobbik felének magyar tulajdonba 
kerülése, az átláthatatlanul változó álla-
mi és bankfelügyeleti szerepvállalás, az 
MNB esetenként jogszerűtlen működése 
kockázati tényező.

Az államháztartás pénzforgalmi 
hiánya az adóbevételek növekedése és 
az uniós támogatásokhoz kapcsolódó 
kiadások előző évhez viszonyított mér-
séklődése következtében eddig rend-
kívül kedvezően alakult, de 2016 tava-
szán a gazdaságpolitikában csendes 
egyensúlyrontó változás kezdődött. A 
költségvetés módosítása, kiadási kény-
szerek kialakulása és egy őszi kereslet-
élénkítő csomag kilátásba helyezése az 
idei; a tervezett 2017. évi államháztar-
tási deficit 0,7 százalékpontos emelése 
és az őszi keresletélénkítés áthúzódó 
hatása pedig a jövő évi költségvetési fo-
lyamatokat lazítja.

Mindezek alapján a GKI 2016-ban a 
tervezett 2 százaléknál kissé magasabb, 
2,3 százalékos deficitet valószínűsít. 
Jövőre, a választásokat megelőző év-
ben a tervezett 2,4 százaléknál ugyan-
csak valamivel magasabb, legalább 2,5 
százalékos – de 3 százaléknál szinte 
bizonyosan kisebb – deficit várható. A 
GDP-arányos államadósság csökkenni 
fog, a mérséklődés mértéke várható-
an 2016-ban és 2017-ben is eléri az EU 
adósságszabálya által előírt, körülbelül 
0,8 százalékpontot, így az a 2015 végi 
75,3 százalék után 74,5, illetve 73,7 szá-
zalék körül lesz.

Ez év őszi hónapjaiban lassan meg-
indul az áremelkedés, 2016 végén 1 
százalékos, éves átlagban 0,5 százalék 
körüli infláció várható, mely utóbbi 
2017-re 1,5 százalékra emelkedik. Az 
alapkamat akár 2017 végéig is fennma-
radhat.

A GKI idén éves átlagban a koráb-
ban gondolt 315 forintnál erősebb, 312 
forintos, 2017-ben 315 forint körüli eu-
ró-árfolyamot vár. A felminősítések ha-
tására is erősödő forint azonban nehéz 
helyzetbe hozza az MNB-t, mivel az 
ellentétes „nyereségérdekeltségével”. 
A további lazítás „nem hagyományos” 
eszközökkel történik.

A GKI prognózisa 2016-2017-re

2013 2014 2015 2016 2017
tény előrejelzés

GDP termelés 101,9 103,7 102,9 102 102,7

Mezőgazdaság (1) 115,3 113,9 87,1 110 100

Ipar (2) 97,5 106,7 106,3 102 103

Építőipar (3) 105,8 112,3 102,9 80 108

Kereskedelem (4) 106,3 104,3 105,7 108 105

Szállítás és raktározás (5) 101,0 102,4 101,7 103 103

Információ, kommunikáció (6) 103,9 101,4 102,9 104 103

Pénzügyi szolgáltatás (7) 95,2 97,1 99,8 100 102

Ingatlanügyletek (8) 100,3 99,6 101,1 102 102

Szakmai, tudományos, műszaki tevékenység 
(9) 103,6 105,8 105,6 105 103

Közigazgatás, oktatás, egészségügy (10) 106,7 97,8 100,6 101 101

Művészet, szórakoztatás (11) 100,0 104,8 106,0 102 102

Magnövekedés (2)+(3)+(4)+(5)+(6)+(7)+(8)+(9) 101,0 104,5 104,4 102 103,5

GDP belföldi felhasználás 101,2 104,2 101,5 101,5 103,2

Egyéni fogyasztás 100,6 101,5 102,6 104,5 104

Állóeszköz-felhalmozás 107,3 111,2 101,9 90 105

Külkereskedelmi áruforgalom
Export 104,8 107 108,4 106 107

Import 105,0 108,5 107,8 107 109

Fogyasztói árindex (előző év = 100) 101,7 99,8 99,9 100,5 101,5

Folyó fizetési és tőkemérleg együttes egyen-
lege

milliárd euró 7,5 6,1 8,7 7,7 8,2

a GDP százalékában 7,4 5,9 8,0 7,0 7,2

Munkanélküliségi ráta (éves átlag) 10,2 7,7 6,8 5,2 5,1

Államháztartási egyenleg a GDP százalékában 
(ESA) -2,4 -2,5 -2,0 -2,3 -2,5

Forrás: KSH, GKI
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A közép-magyarországi régió az elmúlt 
években lényegében az EU-átlag 105-
106 százaléka körül stagnált, miközben 
a Nyugat-Dunántúl „kilőtt”: a vizsgált 
időszak alatt 10 százalékponttal az EU-
átlag 71 százalékára ugrott. A 276 uni-
ós régió közül ez volt az egyik, amely 
ilyen jelentős gazdasági fejlődést tudott 
produkálni ebben az időszakban. A fej-
letlenebb magyarországi régióknál csak 
Romániában, Bulgáriában és Franciaor-
szágban (a hozzá tartozó volt gyarmato-
kon) vannak alacsonyabb fejlettségűek 
az EU-ban. A közép-magyarországi ré-
gió egyébként nem olyan jelentősen tér 
el felfelé a 68 százalékos átlagos magyar-
országi fejlettségtől.

Az egy főre eső elsődleges jövedel-
mek terén vásárlóerő egységben számít-
va a visegrádi országok fővárosi régiói-
ban magasabb a jövedelmi szint, a német 
és skandináv értékektől azonban sok-
szor még ezek is jócskán elmaradnak. E 
tekintetben Magyarországon a központi 
régió kissé lecsúszott a 10 évvel koráb-
bi szinthez képest, a közép- és nyugat-
dunántúli régiókban élők viszont kissé 
több pénzhez jutottak. Az Eurostat által 

használt, „rendelkezésre álló jövedelem 
kategória” szerint (ami a jövedelmekhez 
számolja a szociális és egyéb juttatásokat 
is, az adó- és járulékterheket azonban 
nem, így jön ki a vásárlóerő fogyasztá-
si egység) a magyar régiókban nem volt 
túl nagy a jövedelmi eltérés. Az átlagot 
tekintve az ország hátulról a negyedik 
volt 2013-ban ebben az összevetésben. 
Mögöttünk csak a románok, lettek és a 
bolgárok voltak. Ide tartozik, hogy már 
2013-ban jobb volt az átlagos anyagi hely-
zete egy nyugat- vagy közép-dunántúli 
lakosnak, mint a közép-magyarországi-
nak, sőt utóbbiak 2011-től fokozatosan 
elszegényedés jeleit mutatták. Eközben a 
térségi országok fővárosi régióinak lakói 
jobb anyagi helyzetbe kerültek, aminek 
az lett a következménye, hogy minden-
ki „elhúzott” mellettünk és már a bolgár 
fővárosi régió átlagos rendelkezésre álló 
jövedelmi szintjével kezdtünk „verse-
nyezni”.

Ugyancsak Eurostat adat, hogy az 
unióban 21 olyan régió volt, amelyben az 
egy főre jutó GDP nem érte el az EU-28 
átlagának felét, és ezek közel mindegyi-
ke kelet-európai régió volt. A kohéziós 

alapból jelentős támogatásban részesülő 
az egy főre jutó átlagos GDP nem éri el 
az EU-28 átlagának 75 százalékát. 2014-
ben 78 ilyen régió volt. Ezzel kapcsolat-
ban meg kell jegyezni, hogy a 2014-2020 
közötti programozási időszakra a finan-
szírozás alapját a 2007-09 közötti három-
éves időszak egy főre jutó átlagos GDP-
jének figyelembevételével állapították 
meg.

A viszonylag alacsony szintű egy 
főre jutó GDP-vel rendelkező 78 régi-
óból 21-ben az egy főre jutó gazdasági 
termelés az EU-28 átlagának felét sem 
érte el. E 21 régióból 19 Kelet-Európában, 
négy uniós tagállam területén található: 
öt-öt Bulgáriában, Lengyelországban 
és Romániában, négy pedig Magyar-
országon. A fennmaradó két régió a 
francia tengerentúli régió, Mayotte és 
a görög Anatoliki Makedonia, Thraki. 
Az egész unióban a legalacsonyabb egy 
főre jutó átlagos GDP-ről két bolgár régió 
(Severozapaden és Yuzhen tsentralen) 
és a francia tengerentúli régió, Mayotte 
számolt be: e három régióban a fejenkén-
ti termelés az EU-28 átlagának egyhar-
madát sem érte el.

Írta: Athanasios Krizostom

Közép-Magyarország 
lemaradt az EU-ban

ROMÁNIÁT, BULGÁRIÁT ÉS A VOLT 
FRANCIA GYARMATOKAT ELŐZZüK CSAK MEG

Közép-Magyarország gazdasági fejlettsége stagnált 2008-2014 között, míg a nyugat-dunántúli térségé az 
egyik legnagyobb mértékben nőtt az Európai Unió összes régiójából – derült ki az Európai Unió statisz-
tikai hivatala, az Eurostat adataiból. A közép-magyarországi régió lemaradása az egy főre jutó jövedelmi 
adatokat tekintve még szembetűnőbb.
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MóDOSULTAK A FIZETÉSI SZÁMLA VÁLTÁSÁNAK FELTÉTELEI IS

A hitelintézeteknek október közepétől kell biztosítaniuk a kormány által meghatározott feltételekkel az 
úgynevezett alapszámlát. Ennek célja, hogy olyanok is nyissanak bankszámlát, akik szerényebb anyagi 
lehetőségeik miatt nem tették meg ezt.

A pénzintézetek szerint eddig elenyésző 
érdeklődést tapasztaltak az októbertől 
elérhető alapszámla és az egyszerűsített 
bankváltás iránt. Az UniCredit szerint 
az alapszámlával kapcsolatos ügyfél-
kérdések és visszajelzések azt mutatják, 
hogy vidéken várhatóan többen vehe-
tik igénybe, mint a fővárosban. Az el-
múlt időszakban számos olyan ügyfél 
érkezett a bankhoz, akik azért vették 
igénybe az egyszerűsített bankváltást, 
hogy a csoportos beszedési megbízása-
ik és állandó átutalásaik átkerüljenek az 
UniCredit Bankhoz, míg elenyésző volt 
azok száma, akik más bankot választot-
tak. Az OTP Bankban átlagosan 100 alatt 
van az egyszerűsített bankváltási igényt 
benyújtók száma, és párszáz igény érke-
zik más banktól az OTP Bank számára. 
Az MKB Bank tájékoztatása szerint ed-
dig nem nyitottak alapszámlát a bank-
nál, az egyszerűsített bankváltásra kevés 
igénylés érkezett be, azonban élénkül az 

érdeklődés azok körében, akik az MKB-
hoz jönnének.
Az október közepétől működő alap-
számla-szolgáltatásban a fogyasztók 
számára lehetővé kell tenni a fizetési 
számlához kapcsoló valamennyi mű-
veletet, így a saját fiókokban történő 
készpénzbefizetést és -kifizetést, az 
ATM-ekből történő készpénz-felvételt, 
az átutalások és rendszeres átutalások 
teljesítését, valamint fogadását, a besze-
dési megbízás teljesítését és a bankkár-
tyával való fizetést, beleértve az elektro-
nikus fizetést is.

Az alapszámlához nem kapcsolód-
hat hitelkeret, s kizárólag egy tulajdono-
sa lehet. A számla vezetésére vonatkozó 
keretszerződés megkötését nem lehet 
más pénzügyi, kiegészítő pénzügyi 
szolgáltatás igénybevételéhez, valamint 
–  hitelszövetkezet kivételével – a hitel-
intézetben történő tagsági részesedés 
szerzéséhez kötni. 

A rendeletben foglalt maximális 
díj havi összege – beleértve a bankkár-
tya éves díjának egy hónapra eső díját 
is – nem haladhatja meg az esedékes-
ségét megelőző év utolsó napján érvé-
nyes legkisebb havi bruttó minimálbér 
1,5 százalékát. (Ez jelenleg 1575 forint). 
Ezért a számlatulajdonos forintban va-
lamely magyarországi ATM-ből kétszer 
vehet fel készpénzt, összesen legfeljebb 
150 ezer forint összegben, vagy a szám-
lavezető hitelintézet fiókjában egyszer, 
legfeljebb ötvenezer forint értékben, va-
lamint négy átutalási megbízást adhat 
összesen nem több, mint 100 ezer forint 
értékben.

Az egyéb díjakat – a bankkártya le-
tiltásának valamint pótlásának díját, az 
értékhatáron túli készpénzfelvétel vala-
mint átutalási megbízás díját valamint 
a büntető díjakat – szokásos árképzési 
gyakorlatuk alapján határozzák meg 
a hitelintézetek. A bankkártyával, az 

Írta: Czinka Emese

Eddig bukóra áll az 
alapszámla
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alapszámlára forintban történő befizetés, 
valamint onnan forintban történő beszedés 
után nem lehet külön díjat vagy költséget 
felszámítani. 

Az alapszámlát vezető hitelintézetnek 
a szerződés megkötése előtt tájékoztatnia 
kell a fogyasztót az alapszámla, valamint a 
hitelintézet által vezetett más fizetési szám-
lák közötti eltérésekről is, ideértve haszná-
latuk feltételeit, továbbá díjukat és költ-
ségüket.

Csak az nyithat alapszámlát, akinek 
Magyarországon nincs más forintban 
vezetett fizetési számlája és rendelkezé-
si joga sincs ilyen számla felett. 

A hitelintézetnek legkésőbb a hi-
ánytalan kérelem kézhezvételét követő 
10 munkanapon belül döntenie a szám-
lanyitásról. Ha jogszabály nem tiltja, tá-
jékoztatnia kell a fogyasztót az esetleges 
elutasítás indokáról is.

A hitelintézet az alapszámla-szer-
ződést kizárólag akkor mondhatja fel, 
ha a fogyasztó az alapszámlát szán-
dékosan jogellenes célokra vagy nem 
szerződésszerűen használta fel; az alap-
számlán 24 hónapon keresztül nem volt 
fizetési művelet; megszűnik az ügyfél 
jogosultsága az alapszámlára; a számla 
egyenlege legalább 3 hónapja negatív 
egyenleget mutat, és az ügyfél felszólí-
tás ellenére sem rendezte azt.

A fizetési számla váltásának feltétele-
it meghatározó rendelet október 29-én lép 
hatályba. E szerint a fogyasztónak a szám-
laváltást az új szolgáltatónál kell kezdemé-
nyeznie írásban. A korábbi számlavezető 
nem utasíthatja vissza a számlaváltási meg-
hatalmazást. A fogyasztó számára lehetővé 
kell tenni, hogy meghatározza a munkana-
pot, amelytől a megbízásokat az új számlá-
ról kell teljesíteni, és a korábbi számlaszer-
ződést legkorábban e naptól felmondja. 

Az új szolgáltató a megbízás átvételét 
követő két munkanapon belül felkéri a ko-
rábbit a meghatalmazásban foglalt művele-
tek elvégzésére, amelynek öt munkanapon 
belül meg kell megküldenie az adatokat, 
illetve a meghatalmazásban megjelölt nap-
tól nem írhatja jóvá a beérkező átutaláso-
kat. Ha a fogyasztó fennálló kötelezettségei 
akadályozzák a számla megszüntetését, ar-

ról őt tájékoztatni kell. A régi szolgáltató a 
meghatalmazásban megadott dátumig nem 
tilthatja le a bankkártyákat.

Az új számlavezető az adatok kézhez-
vételét követő öt munkanapon belül rögzíti 
és a megjelölt naptól kezdődően teljesíti a 
rendszeres átutalási megbízásokat, a szám-
lára ismétlődően átutaló feleket és a besze-
dőket tájékoztatja az új fizetési számláról.

A rendelet tartalmaz olyan rendelkezé-
seket is, amelyek megkönnyítik a számla-
nyitást más EGT-tagállamokban.

Számlaváltáskor a korábbi és az új szol-
gáltató kizárólag a tényleges ráfordításaival 
arányos, ésszerű díjat állapíthat meg, az 
adatszolgáltatásért a korábbi számlavezető 
nem számíthat fel díjat vagy költséget. 

Ha a szolgáltató kárt okoz a fogyasztó-
nak, mert nem megfelelően teljesíti a ren-
deletben meghatározott kötelezettségeit, 
köteles megtéríteni a fogyasztó pénzügyi 
veszteségét, beleértve a díj- és kamatveszte-
séget. Mentesül ennek oka jogszabályi elő-
írás vagy a tevékenységi körén kívül esik.

A kormány határozott arról is, hogy 
szociális alapon biztosítsák az alapszámla 
ingyenes igénybevételi lehetőségét is. Az 
érintett tárcáknak október 31-ig – a jegy-
bank bevonásával – kell kidolgozniuk a 
rászorultság kritériumait, a számla díjának 
támogatási feltételeit, legkorábban 2017. ja-
nuár 1-i bevezetéssel. 
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Mint azt Horváth Gábor kifejtette, az 
időjárás rovására nem írható a várhatóan 
gyenge pénzügyi eredmény. Benne lesz 
ebben a szinte önpusztító módon végig-
vitt állattenyésztési válság is. Rendkívül 
szerény az a segítség, amit a termelők az 
agrárpolitikától kaptak.

„Minden feljajduláskor elhangzottak 
ígéretek, de a termelők kénytelenek vol-
tak felélni a tartalékaikat, a vagyonukat. 
Közben az agrárkormányzat sunyi mó-
don a támogatásokhoz rendre hozzákap-
csolta az állománytartási kényszert öt 
évre előre, félt az állatlétszám csökkenés-
től, pedig a korszerűtlen technológiával, 
drágán termelőknek ki kellett volna száll-
ni a mókuskerékből. Ki is szálltak volna, 
ha támogatási feltételek nem kényszerítik 
őket a veszteséges tevékenységük fenn-
tartására. A túlkínálatra természetes 
reakció lenne a piaci egyensúly helyre-

állítása, magyarul a termeléscsökkentés. 
Ettől tiltották el a termelőket az FM támo-
gatási feltételei” - hangsúlyozta a  Mező-
gazdasági Szövetkezők és Termelők Or-
szágos Szövetsége (MOSZ) főtitkára.

Horváth Gábor szerint a mérhetetle-
nül alacsony felvásárlási árak egész Eu-
rópában jellemzőek voltak, de talán ez a 
korlátozás az egyik felelőse az ezeknél is 
alacsonyabb hazai élő sertés és különösen 
termelői tejáraknak. A feldolgozóknak 
nem kellett attól tartani, hogy sokan fel-
hagynak a tartással, nyugodtan ronthat-
tak a termelők pozícióin. „Kifejezetten 
nem etikus magatartás ez, de az agrárpo-
litika támogatta.”

A szakember úgy véli, akár kor-
mányzati sikerként is elkönyvelhetik a 
válságkezelést, de a termelőknek az év 
végén majd el kell magyarázni a tulajdo-
nosoknak, kinek veszett a vagyona. Az 

agrárpolitika csatát nyert, azonban az 
állattenyésztés fejlesztési ágazatpolitikai 
célkitűzést a földtörvény és az EU-s pén-
zek elosztási koncepciója miatt el fogja 
veszíteni. Legtöbbet így is a magyar ál-
lattenyésztők vesztenek. Gyenge vigasz, 
hogy a takarmányárakkal csökkenthe-
tők a költségek, de aki saját takarmányt 
használ, annak a jövedelme nem javul, az 
ipari takarmányoknál pedig kérdés, hogy 
milyen mértékben jelenik meg az abrak 
árcsökkenése. Nincs vége a kötelezettsé-
gek növekedésének sem. Új problémák 
elé néz a szakma a környezetvédelmi sza-
bályok közül a levegővédelmi szabály-
rendszer és ellenőrzési gyakorlat miatt, 
bár ekörül érthetetlenül nagy a csend. A 
levegő minőségről szóló EU irányelvek-
nek megfelelő jogszabályokat meghirdet-
ték, 2020-ig a 2000. évihez képest jelentő-
sen, esetenként több mint 50 százalékkal 

Írta: Fazekas Hunor

Raktárakban az idei (és sok esetben a tavalyi) betakarítású növények, túl vagyunk a naptári év felén, el-
kezdődött a jövő év megalapozása. Még sok múlik az őszi betakarítású növények eredményein, azonban 
az biztosan megállapítható, hogy a 2016-os év nem hozza azokat az eredményeket, amelyeket az EU csat-
lakozás utáni években sikerült elérni – hívta fel a figyelmet a Mezőgazdasági Szövetkezők és Termelők 
Országos Szövetsége főtitkára.

Agrárkrízis veszélye fenyeget
MIT GONDOL A MOSZ FŐTITKÁRA AZ ÁGAZATRóL?
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kell csökkenteni a kibocsátott szennyező 
összetevőket. A telepek számára például 
a szaghatások csökkentése bizonyosan 
növeli a költségeket.

Az érdekképviselő agrárközgazdász 
számára a növénytermelés perspektívá-
ja is problémákkal terhes. Túl kell lépni 
azon a helyzetelemzésen – amelyet a 
megszólalóktól rendre hall – hogy „elfo-
gadható a 2016-os gabonahozam, a mi-
nőség vegyes, de alacsonyak az árak”. A 
gabonaárak visszaesése nem meglepe-
tés. Az egy éve készített előrejelzésben a 
MOSZ közreadta az ok feltárás egyik kö-
vetkeztetését. A világpiaci gabona árak 
szoros korrelációban alakultak a kőolaj 
világpiaci áraival.

A gazdasági elemzők a kőolajárak 
tendenciaszerű emelkedésére nem szá-
mítanak, akkor tehát valószínű, hogy a 
gabonaárak visszaesése tartósan kísér 
bennünket. Az áralakulás befolyásoló 
tényezőit érdemes mélyebben elemezni 
– mutat rá a főtitkár. Mint kifejti, a piaci 
előrejelzések a világ gabonakészleteinek 
növekedéséről szólnak. A gabonatermő 
övezetek időjárása kiszámíthatatlan és 
annak hatása is. Az EU agrárpolitikája 
változtatásának hatása számunkra fon-
tosabb. Az unió folyamatosan számolja 
fel az termelésszabályozási rendszerét. 
Nem csak a tejkvóta a múlté, hanem a 
területpihentetés is, amely kifejezetten 
a gabonanövényekhez kapcsolódott (10 
százalék). Hiányzik a piaci kiegyenlítő 
mechanizmus is, annak ellenére, hogy 

nekünk, magyaroknak rossz emlék az 
gabonaintervenciós rendszer. Pontosab-
ban a negatív élmény a megszüntetéshez 
kötődik, mint ahogyan a tejkvótához is. 
Nincs vége a folyamatnak. Különösen a 
kukoricatermelők számára kérdés, mi-
lyen hatása lesz az izocukor kvóta 2017-es 
megszüntetésének. A hazai nagykapaci-
tású kukorica feldolgozók hogyan jönnek 
ki ebből a változtatásból. A magyar kuko-
ricatermelés egyharmadát ugyanis ők vá-
sárolják fel. A hazai gabonapiac pozícióit 
legközvetlenebbül érinti az EU döntése, 
amely légyegében kinyitotta az ukrán 
agrártermékek előtt az unió piacát. Ez 
komoly piaci nyomást gyakorol a gabo-
nákra és a napraforgóra különösen. Mert 
például az ukránok éves napraforgómag 
termelés 2016. évben 13 millió tonna, az 
egész EU pedig 8 millió tonnát termelt.

A magyar termőföldet aránytala-
nul nagymértékben – a szántóföld több 
mint felét –  gabonafélékkel hasznosítjuk, 
a gabonapiac azonban a jövőt illetően 
nem sok jót ígér – hívta fel a figyelmet 
Horváth Gábor. A főtitkár szerint „ránk 
érett” a feladat a termelést illetően is. Az 
árak hasonlóan alakulnak a többi európai 
gabonatermelő számára is, csakhogy az 
uniós vezető gabonatermelők hektáron-
kénti hozamai évről évre 40-50 százalék-
kal magasabbak, mint a magyarok által 
elért hozam.

A gabonatermelésben érintetteket 
azonban elaltatta az EU-s pénzeső és vi-
lágpiaci árrobbanás. Az idei hozamok 

néhány mázsával jobbak, mint az előző 
években, de így is tarthatatlanul alacso-
nyabbak. A „gabonaérintetteknek” tud-
niuk kell, ez a helyzet nagyobb problé-
mát jelent, mint az állattenyésztésünk 
állapota. A termőterületek hasznosításá-
nak kérdése merül fel, és az, hogy meg-
térülnek-e az EU összehasonlításban oly 
alacsony magyarországi földárak. Kelet-
kezik-e fedezet a vételárak törlesztésére 
vagy éppen a bérleti díjak kifizetésére? - 
tette fel a kérdést a MOSZ főtitkára.

„Annyian vannak érintettek a gabo-
nafronton az agrárpolitikusokon kívül, 
kutatók, szakmai csoportok, termelés-
szervezők, tanácsadók: előttük a kihívás, 
képesek-e elérni a termelési színvonalban 
a felzárkózást. Bele sem merek gondolni, 
mi a következménye annak, hogy ha ez 
nem sikerülne.”

Persze kell keresni más növényeket 
– minél sürgősebben – mert az EU-s sza-
kosodás és szabályozás eddig is szegényí-
tette a hazai vetésszerkezetet – vélekedett 
a szakember. „Gondolok itt a cukorrépa, 
burgonya, hagyma és fokhagyma ter-
melés hatalmas visszaesésére.” Horváth 
Gábor úgy gondolja, hogy az agrár-tevé-
kenységben a továbbiakban is verseny 
lesz a legmeghatározóbb „igazságosztó”. 
Ezt elsőként az agrárpolitikusoknak kel-
lene belátni, ha nem akarnak sok-sok sze-
gény földművelőt Magyarországon, de a 
profi szakmai munkának sincs haladék a 
MOSZ főtitkára szerint.
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A DUÁLIS KÉPZÉS MENTHETI MEG A MEZŐGAZDASÁGOT

A mezőgazdasági termelést egyre súlyosabban érintő mezőgépész szakember hiányra kerestek megol-
dást a szakmai szervezetek, a Mezőgazdasági Gépforgalmazók Országos Szövetsége és a Földművelés-
ügyi Minisztérium. A probléma megoldásában segíthet egy most elkészült képzési és karrier program.

Magyarországon megvan a lehetőség 
arra, hogy a gépesítés terén növeljük a 
hatékonyságot: az elmúlt tíz évben közel 
800 milliárd forint értékű gépberuhá-
zás zajlott a magyar mezőgazdaságban 
az Agrárgazdasági Kutató Intézet sta-
tisztikái szerint. Sőt: ez év első felében 
a mezőgazdasági gépforgalmazás ér-
téke csaknem 55 milliárd forintot tett 
ki a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 
(NAK) adatai alapján. Technológiai té-
ren tehát folyamatosak a fejlesztések, és 
ezeknek a modern mezőgazdasági gé-
peknek az ára akár a 100 millió forintot 
is elérheti. Az ilyen nagy értékű jármű-
vek és gépek kezeléséhez komolyan kép-
zett szakemberekre, mezőgépészekre 
lenne szükség, ám nincsenek elegen: ez 
egy igen fontos hiányszakma.

„A szakmunkás és technikus kép-
zésre, valamint az egyetemi szintű kép-
zésre jelentkezők száma egyrészt nagyon 
alacsony, másrészt sok esetben hiányzik 
a diákokból az a szakmai érdeklődés, 
belülről fakadó kíváncsiság, ami segíte-
ne sikeresen elsajátítani a szakmát, ben-

ne maradni és lépést tartani a technikai, 
technológiai fejlődés ütemével” – szá-
molt be a súlyos szakemberhiány okairól 
Harsányi Zsolt, a MEGFOSZ (Mezőgaz-
dasági Eszköz- és Gépforgalmazók Or-
szágos Szövetsége) elnöke.

Sokkoló adat, hogy a mezőgazda-
ságban tízből kilenc gazda szakember-
hiánnyal küzd. Ennek oka, hogy évente 
kevesebb, mint 500 diák végez mezőgép-
ész területen, noha ennek közel tízszere-
sére, legalább 4 800 főre lenne szüksége 
az ágazatnak. Ez előrevetíti azt a nyug-
talanító jövőképet, hogy a folyamatos 
gépberuházások és fejlesztések ellenére 
a gépeket kezelő mezőgépészek nélkül 
kényszerszünet jöhet a földeken, ami az 
agrárgazdaság egészét károsan befolyá-
solhatja.

A probléma megoldására a 
MEGFOSZ kerekasztal-beszélgetést kez-
deményezett a szakmai szervezetekkel. 
Az eseményen részt vett többek között 
Román István, a Földművelésügyi Mi-
nisztérium (FM) agrárszakképzésért 
felelős helyettes államtitkára, Pataki 

Tamás, a NAK Szakképzési Igazgató-
ság igazgatója, Dr. Fenyvesi László, a 
MEGOSZ főtitkára, az érintett oktatási 
intézmények, valamint a MEGFOSZ több 
képviselője.

„Az FM hiányszakmának minősí-
tette a mezőgazdasági gépész szakmát, 
nincs időnk, lépnünk kell. Tavaly elin-
dítottuk a »Legyél te is mezőgépész!« 
programot azzal a céllal, hogy minél 
több fiatal figyelmét felhívjuk erre a biz-
tos jövőt kínáló szakmára. Több, mint 
100 gépforgalmazó összehangolt együtt-
működésének köszönhetően átfogó, 11 
pontból álló képzési és karrier progra-
mot állítottunk össze, mely tartalmazza 
a mezőgépész képzéseket, a szakmai 
gyakorlat elvégzésének helyszíneit és a 
karrierlehetőségeket is. Bízunk benne, 
ha a tanulók testközelből tapasztalják 
meg a mezőgépész élet szépségeit, ked-
vet kapnak ahhoz, hogy ezt válasszák 
hivatásuknak” – mondta Harsányi Zsolt, 
a MEGFOSZ elnöke.

A program alappillére a duális 
képzés. Országszerte mintegy 30 szak-

Írta: Fazekas Hunor
Fotó: MEGOSZ
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Program a mezőgépészekért
Harsányi Zsolt Román István
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iskolában a mezőgazdasági gépészeket 
duális képzés keretében oktatják. A tan-
intézmények a közelben működő cégek-
kel szoros együttműködésben lehetősé-
get biztosítanak arra, hogy a tanulók a 
cégek által tartott előadásokon, kihelye-
zett gyakorlati órákon vegyenek részt. Itt 
az egyes szakterületekről részletesebb 
ismereteket kapnak, megismerik a me-
zőgazdasági gépiparban rejlő izgalmas 
technológiákat, azok fejlesztési hátterét, 
a csúcstechnika vívmányait. A duális 
képzés legnagyobb előnye, hogy mire 
a diákok befejezik tanulmányaikat, 1-2 
éves gyakorlati tapasztalattal is rendel-
keznek, sőt a legtöbb esetben már biztos 
állásuk van.

A program fontos része a gyakorno-
ki program, amelynek keretében évközi 
és nyári gyakorlatot biztosítanak a részt-
vevő vállalkozások a diákoknak, továb-
bá céglátogatásokat, tanulmányutakat is 
támogatnak. Emellett állami ösztöndíjak 
is elérhetők a területet választó fiatalok 
számára, valamint a gyakorlati képzés 
helyszínein a cégek is nyújtanak ösztön-
díjat a tanulóknak.

Mezőgazdaság
Agriculture

„Két évvel ezelőtt példaértékű 
együttműködés indult meg és napjainkra 
bontakozott ki a mezőgazdasági gépész 
képzés területén” – hívta fel a figyelmet  
Román István, agrárszakképzésért fele-
lős helyettes államtitkár. Hangsúlyozta, 
hogy az agrárszakképző iskolák és fenn-
tartójukként az FM arra törekszik, hogy 
az agrárgazdaság szereplőivel, szak-
mai szervezetekkel, a NAK-kal olyan 
együttműködéseket hozzon létre, mely 

segíti az ágazatban meglévő krónikus 
szakemberhiány megszüntetését. „Nap-
jainkra egyre több gazdasági szereplő 
látja be, hogy ehhez összefogás és közös 
cselekvés kell. Az FM agrárszakképző 
intézményrendszere a duális képzés 
kiterjesztésében, közös beiskolázási 
kampányok megszervezésében és a fel-
nőttképzési együttműködésekben tudja 
segíteni a szakember-utánpótlás biztosí-
tását” – mondta a helyettes államtitkár. 

A 11 PONTOS KéPZéSI éS KARRIERPROGRAM

 1.     Duális képzés
 2.     Gyakornoki program
 3.     Ösztöndíj program
 4.     Szakdolgozatírás, diploma
 5.     Nyári gyakorlat
 6.     Iskolai előadások, óraadás, bemutatók
 7.     Iskolai kurzusok
 8.     Rendezvények, kiállítások
 9.     Céglátogatások, tanulmányutak
10.    Speciális programok
11.     Kommunikációs felületek biztosítása



Szigorúbbak vagyunk magunkkal az 
Európai Uniónál – véli Dr. Koppány 
György, a Vitafort Első Takarmánygyár-
tó és Forgalmazó Zrt. tudományos igaz-

gatója, akit az agrártárca génmódosítás 
(GMO) mentességre utaló jelölésről szó-
ló, közelmúltban megjelent rendeletéről 
kérdeztünk. „Távol áll tőlünk a szán-
dék, hogy bármilyen módon kritizáljuk 
a jogalkotást, fel kell tennünk azonban 
a kérdést, hogy valóban szerencsés-e a 
rendelet jelenlegi formájában a GMO-
mentes törekvés gyakorlati megvalósítá-
sa szempontjából. Mert sajnos úgy érez-
zük, hogy nem.”

A szakember emlékeztetett arra, 
hogy Magyarország nagyon sokat tett 
a GMO-mentesség érdekében és tulaj-
donképpen ennek pozitív gazdasági 
vetületei is lehetnek. Emellett a GMO-
mentesség jelölésének hazai szigorítása 
az EU és Kanada génmódosított termé-

keknek is zöld jelzést adó szabadkeres-
kedelmi egyezményének (CETA) tükré-
ben is igencsak kérdéses. Magyarország 
ugyanis lényegében egy sziget az EU-

ban, ahol a lehető legszigorúbban pró-
báljuk a GMO-mentességet biztosítani 
és végrehajtani. Dr. Koppány György 
felhívta a figyelmet arra, hogy van en-
nek az ügynek egy gyakorlati oldala is, 
s kérdés, hogyan lehet ezt a hétköznapi 
életbe is bevezetni. Úgy, hogy teljesülje-
nek az elvek, de ne kérdőjeleződhessen 
meg a kivitelezés mikéntje sem. „Az em-
lített rendeletnek tehát örülhetünk, az 
viszont a buzgóságra utalhat, hogy egy 
kicsit szigorúbbra sikeredett, mintsem 
indokolt lenne. így ugyanis nehezen 
vagy egyáltalán nem tartható be.”

A tudományos igazgató a rendelet-
nek leginkább azt a pontját vitatja, amely 
szerint csak azok a termékek tekinthetők 
GMO-mentesnek, amelyekben a geneti-

Vidék 
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A GMO-mentes igazolás önkéntes, de…
MIÉRT SZIGORÚBB AZ UNIóSNÁL A MAGYAR RENDELET?

Jelentősen szigorította a Földművelésügyi Minisztérium a Magyarországon forgalomba kerülő élelmi-
szergazdasági termékek génmódosítás-mentességének jelölését. Ez önmagában üdvözlendő lépés, de a 
gyakorlatban szinte végrehajthatatlan lesz a számos kérdést felvető rendelet, nem beszélve a génmódosí-
tást is érintő, Európa Unió és Kanada közötti szabadkereskedelmi egyezményről.

A magyarországi szójatermesztés bővülőben van, de így is 80-100 ezer ton-
na GMO-mentes szója terem meg évente, ennek is csupán 20-30 százaléka 
marad itthon, a többit exportálják. A termésterület további növelésével 130-
140 ezer tonnánál több szóját nehéz prognosztizálni, mert körülbelül 200 
ezer hektár az a terület, ahol Magyarországon egyáltalán érdemes szóját 
termeszteni. Magyarország tehát nem lesz szója nagyhatalom, az ország-
ban hagyományosan két megye – Baranya és Bács-Kiskun – van, ahol az 
éghajlati viszonyok a szója termesztését egyáltalán lehetővé teszik. és a 
termésátlag még így is körülbelül csak a fele vagy még kevesebb annak, 
mint amennyi a világ szójatermelésének és -fogyasztásának a 80 százalékát 
adó nagy szójatermelő államokban. Az Egyesült Államokban, Argentínában, 
Brazíliában 4-4,5 tonna szója megterem egy hektáron, míg nálunk öröm, ha 
kettessel kezdődik a hozam, amely átlagosan 1,7 tonna szokott lenni.

Írta: Tóth László Levente
Fotók: Kertész Gábor, Fikció Képműhely
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kailag módosított anyagok mennyisége 
0,1 százalék alatt van, ami rendkívül 
alacsony koncentrációt jelent. „A 2003. 
évi (1829/2003/EK) európai uniós ren-
delet kevésbé szigorú: akkor nem kell 
feltüntetni a termékeken, hogy GMO-t 
tartalmaz, ha a genetikailag módosított 
szervezet véletlenszerűen vagy tech-
nikailag elkerülhetetlen módon került 
bele az adott termékbe, és mennyisége 
nem haladja meg a 0,9 százalékot. Vagy-
is az engedélyezett uniós érték 9-szer 
nagyobb a magyarországinál. Több eu-
rópai uniós ország – így például Auszt-
ria és Németország – ezt a 0,9 százalékos 
értéket tekinti a GMO tartalom kritériu-
mának. A nagyobb értéket nyilvánvaló-
an könnyebb betartani, a legalacsonyabb 
magyarral azonban az a baj, hogy lénye-
gében betarthatatlan” – hangsúlyozta a 
szakember.

Dr. Koppány György emlékeztetett: 
az uniós rendelet nem abból indul ki, 
hogy 0,9 százalék arányig „hígítható” 
egy anyag, hanem a mondhatni „termé-
szetes szennyeződés” mértékét tekintve 
– tehát, ami véletlenül kerül bele – enge-
di meg ezt a küszöbértéket. Persze meg 
lehet szabni ennél alacsonyabb szintet 
is, de ennek a betarthatóságával később 
gondok lesznek – mutatott rá. Mint kifej-
tette, Magyarország körülbelül 650 ezer 
tonna szóját importál évente és úgy néz 
ki, hogy ez a mennyiség a takarmányo-
záshoz el is fogy. Ugyanakkor ennek a 

bejövő szójának ma több mint 90 szá-
zaléka GMO-s. (Génmódosított növényt 
lehet importálni, nálunk csak termesz-
tési tilalom van.) A jelenlegi árviszo-
nyok szerint, ha valaki ma GMO-mentes 
szóját akar venni, annak 20-30 forintos 
ártöbblettel is számolnia kell kilogram-
monként a GMO-s szójához képest. Az 
ennyivel drágább anyagból készült ta-
karmányra – magasabb ára miatt  – az 
igény csak korlátozott, azaz az olcsóbb, 
GMO-s szójából készült termékek előál-
lítása, egyelőre elkerülhetetlen. A piaci 

igények kielégítése érdekében a legtöbb 
takarmánykeverő üzem, felváltva fog 
GMO-s és GMO mentes szójából készült 
takarmányt gyártani.      

Ebből következően egyes takar-
mánykeverőknél, amennyiben GMO-s 
szójával is állítanak elő bizonyos termé-

keket, a raktári tárolás átszennyeződései, 
a technológia átszennyeződései és egye-
bek miatt szinte lehetetlen azt megoldani, 
hogy valamennyi GMO-s szennyeződés 
ne kerüljön át a GMO-mentes termékbe. 
Ez azonban a tapasztalat szerint nem 0,1, 
hanem körülbelül 0,3-0,4 százalék körül 
mozog. Természetesen meg lehet oldani 
a 0,1 százalékos tisztaságot külön üzem-
mel, viszont nagyon kevés ilyen cég van 
Magyarországon. A szigorú szabályozást 
tartalmazó rendelet tehát nagyon sok 
kis és közepes takarmányüzemet kizár 

a GMO-mentes termelésből, ugyanis 
egyszerűen nem tud eleget tenni a köve-
telménynek. A kisebb takarmánykeve-
rő cégek tehát biztosan bajban lesznek: 
ők ugyanis felváltva használhatnák a 
GMO-s és GMO-mentes alapanyagot a 
kész keveréktakarmány elkészítéséhez.

Mezőgazdaság
Agriculture
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Az új FM-rendeletben nincs szó szankcióról, de a géntechnológiai bírságról 
szóló kormányrendelet már 2003 óta érvényben van. E szerint amennyiben 
valaki rosszul jelöl valamit vagy nem jelöli meg a 0,9 százalék feletti GMO-
tartalmat, megbüntethető. Első alkalommal 300 ezer forintra, második alka-
lommal 1 millió forintra, ismételt alkalommal 10 millió forintra. Ha a GMO-
mentes jelölésre is ezt a rendeletet fogja alkalmazni az ellenőrző hatóság, 
akkor ennek alapján kérdéses, hogy előzetes laboratóriumi vizsgálat nélkül 
megkockáztatja-e valaki a GMO-mentes feliratot a termékén, ha egy apró 
eltérés miatt – például 0,1 helyett 0,2 százalékos GMO-s tartalom derül ki 
egy hatósági vizsgálat során – máris így büntethetik. Az előzetes vizsgála-
tokkal járó költségek ugyanakkor nagyon leszűkíthetik, illetve megdrágít-
hatják azon termékek körét, amelyekre végül a GMO-mentes felirat kerül.



Dr. Koppány György felhívta a figyelmet arra is, hogy 
a jogszabály megalkotói nem tisztázták, például brazil 
vagy európai, illetőleg csakis magyar hatósági – esetleg 
kizárólag magyar akkreditált – laborvizsgálati eredmény 

használható-e fel egy olyan vizsgálat során, amelyben 
a GMO-mentességet mérik a GMO-mentes import 

szója esetében. Ezeket a vizsgálatokat ugyanis – ha 
az exportőr országban van GMO-s szója előállítás 
is – szállítmányonként el kell végeztetni. A rende-
letből nem derül ki az sem, hogy mi minősül egy 
szállítmánynak. Ha mondjuk Brazíliából jön egy 
hajó, amely GMO-mentes szóját hoz, akkor a hajó 

teljes rakománya egy szállítmány, vagy pedig min-
den egyes kamion – amely ennek a rakománynak 

egy-egy részét szállítja ki a takarmánykeverőkhöz –, 
minősül vizsgálandó szállítmánynak. Mivel ezek az el-

járások eléggé drágák – mintánként 150-200 ezer forintba is 
kerülhetnek –, a vizsgálandó tétel nagysága egyáltalán nem 
mindegy. Felmerül az a kérdés is, hogy ki fogja állni ezeket 
a költségeket. Tartani lehet attól, hogy végül ez is a fogyasz-
tón csattan majd, aki vásárlóerejétől függően mérlegelheti, 
kíván-e drága GMO-mentes terméket vásárolni, vagy marad 
az olcsóbbnál. Nemcsak a takarmánynál lehet ettől tarta-
ni, hanem a tojás, tej, hús esetében is. Ez az út tehát a már 
említett prémium kategória megjelenéséhez vezet, amely 
csak a lakosság egy kis része számára lesz elérhető, mivel 
az árérzékeny magyar fogyasztó – potenciális egészségügyi 
kockázat ide vagy oda – a polcról továbbra is az olcsóbb élel-
miszert fogja majd levenni.

A szigorú rendelkezések nem vonatkoznak azon GMO-
mentességre utaló jelöléssel ellátott termékekre, amelyeket 
az EU valamely tagállamában vagy Törökországban állí-
tottak elő, illetve hoztak forgalomba vagy az Európai Gaz-
dasági Térségről szóló megállapodásban részes valamely 
EFTA-államban állítottak elő, az ott irányadó előírásoknak 
megfelelően. Feltéve, hogy az irányadó előírások a fogyasz-
tók védelme vonatkozásában a magyar rendeletben magha-
tározottal egyenértékű védelmet nyújtanak. Dr. Koppány 
György értelmezése szerint ez azt jelenti, hogy az ezen or-
szágokban, a GMO-mentes termék előállításához használt 
takarmányokban sem lehet több a GMO szennyezettség ér-
téke, mint 0,1 százalék. Mivel pedig az EU szabályozása sem 
egységes az ügyben, nem lesz könnyű ennek megfelelni az 
importőröknek sem. A GMO-mentes élelmiszer előállításá-
hoz szükséges termékek magyar előállítói mindenesetre a 
jelek szerint – például Ausztriával és Németországgal szem-
ben – versenyhátrányba kerülnek. Ez megint csak nem szol-
gálja a GMO-mentesség ügyét, amire pedig nagyon nagy 
szükség van – hívta fel a figyelmet a tudományos igazgató.
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A GMO-mentes termelés szabályait, élelmiszer és takar-
mány előállítás, forgalmazás feltételeit meghatározó hazai 
rendelet új, önkéntes jelölési lehetőségével a vásárlók tájé-
kozódását, az ilyen élelmiszerekhez való könnyebb hozzáfé-
rést segíti – tudtuk meg a Nemzeti élelmi-
szerlánc-biztonsági Hivataltól (NéBIH). 
Magyarország Alaptörvénye tiltja a 
genetikailag módosított növény-
kultúrák termesztését. Ám az 
EU-s szabályozás szerint, ha egy 
adott GMO-t tartalmazó élelmi-
szert az unióban engedélyeztek 
élelmiszercélú felhasználásra, 
azt – az áruk szabad áramlása 
miatt – forgalomba lehet hozni 
az EU-ban, így Magyarországon 
is. Ezeknél utalni kell  a GMO-ra, 
de ilyeneket kereslet hiányában el-
vétve találni csak az üzletekben. Az uni-
ós szabályozás szerint nem jelölésköteles, ha a 
termékbe véletlenszerűen vagy technikailag elkerülhetetlen 
módon került GMO és az nem haladja meg a 0,9 százalékot. 
Azt sem kell jelölni, ha a húst, halat, tejet, tojást adó állatot 
GMO-s takarmánnyal etették. A mentes élelmiszerek jelölé-
séről viszont nincs uniós szabály, így Ausztria, Németország, 
Franciaország és Olaszország után Magyarország is kidol-
gozta saját jelölési rendszerét. A hazai FM-rendelet lehetővé 
teszi, hogy külön jelölést kapjon a GMO-mentes élelmiszer, 
takarmány, az ezekből készült egyes összetett termékek, a 
GMO-mentes takarmánnyal etetett állatoktól származó hús, 
hal, tojás, tej, valamint a GMO-mentes méz. Egy szarvasmar-
ha húsánál például akkor használható a „GMO-mentes ter-
melésből, a hús GMO-mentes takarmánnyal etetett állattól 
származik” jelölés, ha az állat levágását megelőző legalább 
egy éven át nem kapott GMO-s takarmányt. A mentes jelö-
léssel ellátott növényi eredetű élelmiszer, takarmány pedig 
legfeljebb csak 0,1 százalékban tartalmazhat véletlensze-
rűen vagy technikailag elkerülhetetlenül belekerült GMO-t. 
Nem jelölhető mentesként az olyan növényi eredetű élelmi-
szer, amelynek nincs forgalomban GMO engedéllyel rendel-
kező változata. „Nem érdemes hát GMO-mentes almát ke-
resni a piacon, hisz’ minden alma GMO-mentes.” A jelölés 
használatához a termék előállítójának biztosítania és igazol-
nia kell, hogy az összetevők nem tartalmaznak GMO-t. Állati 
eredetű termékeknél azt is, hogy GMO-mentes etetésük az 
élelmiszerláncban nyomon követhető. A jelölés nem sugall-
hatja, hogy a termék különleges érzékszervi, táplálkozási jel-
lemzőkkel bír. Azt sem, hogy az egészségre vagy a környe-
zetre hatása kedvezőbb, mint azon termékeknek, amelyeken 
nem szerepel a mentesség. A jelölés önkéntes, lehetőség 
és nem kötelezettség a vállalkozásoknak. Közülük számos 
tervezi a GMO-mentes élelmiszerek és takarmányok előállí-
tását – tájékoztatott a NéBIH.

GMO 
0.1%
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„Az állattartásban – többek között –  két 
tenyésztési, termelési irány létezik: egy-
részt a nagyüzemi, nagy állatlétszám-
mal, másrészt a kisebb létszámú, legin-
kább háztáji állattartás, sokszor bio- vagy 

ökoga zdá l kodássa l 
párosulva. A precíziós 
állattartás ennek a  ket-
tőnek az »ötvözése«” 
– mondta lapunknak 
a Vitafort Első Takar-
mánygyártó és For-
galmazó Zrt. kutatás-
fejlesztési igazgatója. 
Dr. Gregosits Balázs 
kifejtette: a precíziós 
állattartás nagyon ha-
sonló a hagyományos 
állattartáshoz, a kü-
lönbség annyi, hogy 
– mivel az állattartó 
telepeken általában 
az említett nagy állo-
mányokkal dolgoznak 
–, meg kell oldani az 
egyedek egyéni szintű 
figyelését, illetve keze-
lését. „A precíziós gaz-
dálkodás során persze 
olyan innovációkat, 
fejlesztéseket tudunk 
már hozzátenni az ál-
lattartáshoz a takar-
mányozás, a genetika 
vagy az etológia olda-

láról, melyeket korábban nem tudtunk. A 
tudományos eredményeket is felhasználó 
módszer az állattenyésztés részéről indult 
el és a takarmányozáson túl benne van a 
tartástechnológia, a genetika, és az etoló-
gia is.”

A növénytermesztésben ez a „mód-
szer” már régóta és talán könnyebben 

értelmezhetően működik – véli a kuta-
tás-fejlesztési igazgató. Ott – tette hozzá 
– többek között a tápanyagellátás, a mű-
trágyázás során lehet hasznos, de például 
növényvédőszer kijuttatásakor is ügyelni 
kell arra, hogy a munkafolyamat végzé-
sekor a tábla végén, a permetezés során 
adott területre ne legyen többször kijuttat-
va a növényvédőszer, ezért akkor, abban 
a pillanatban a kijuttatás szüneteljen.  Az 
állattenyésztésben picit nehezebben ér-
telmezhető a precizitás, bár az eszközök 
már korábban is megvoltak hozzá. „Az 
állattartók mindig is figyelték például az 
istálló mikroklímát, a hőmérsékletet, a 
légsebességet, a szén-dioxid, ammónia és 
metánszintet az istállóban, illetve próbál-
ták nyomon követni a testtömeg gyarapo-
dást, a különböző, úgynevezett naturális 
mutatókat. A technika fejlődése nyomán 
pedig lehetőség nyílt ezeknek az eszkö-
zöknek a bővebb használatára is.”

Dr. Gregosits Balázs emlékeztetett 
arra, hogy az ember és állat természetben 
élésekor – ha úgy tetszik, az „őskorban” –, 
az ember még meg tudta figyelni az álla-
tot, hiszen együtt éltek és nem kellett na-
gyobb létszámú egyedet számon tartani. 
Könnyebben érzékelhetők voltak tehát az 
állategészségügyi problémák, mint példá-
ul a sántaság jelei. Az empirikus alapú ér-
zékelésből, akár a különböző hangokból, 
például a köhögésből, nehéz légzésből is 
jobban lehetett következtetni valamilyen 
légúti rendellenességre, mint manapság. 
„Ez a nagyüzemi tartástechnológiákban 
nem lehetséges, éppen ezért ehhez pró-
bálunk visszanyúlni a precíziós állattar-
tással. Mégpedig úgy, hogy létrehozunk 
olyan rendszereket, amelyek egyedileg 
próbálják monitorozni, figyelni és nyo-
mon követni az állatokat. Ez lehetséges is 
olyan módszerekkel – chippel, füljelzővel 
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„Gyógyszermentes takarmányozás”
MERRE TART ÉS MIT IS JELENT A PRECíZIóS ÁLLATTARTÁS?

A „smart farming”, azaz az ügyes vagy okos gazdálkodás – az, amit nálunk precíziós gazdálkodásnak is 
neveznek –, nemcsak a növénytermesztésre vonatkoztatható: létezik „precision livestock farming” (PLF), 
azaz precíziós állattartás is. De mit takar ez pontosan és miért érdemes foglalkozni vele?

Írta: Tóth László Levente
Fotók: Fikció Képműhely, 
           Vidék Magazin
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–, amelyek nyomán egy óriási adatbázis 
keletkezik. A precíziós állattartásnak 
pedig éppen az a lényege, hogy ezt a 
hatalmas, az informatikai forradalom 
hatására rendelkezésre álló adatbázist 
kezelni, s a minél sikeresebb állattartás 
érdekében hasznosítani tudja.”

Ehhez viszont nagyon fontos – 
hangsúlyozza a Vitafort kutatás-fejlesz-
tési vezetője –, hogy az ezzel foglalkozó 
szakember értsen ahhoz, amit végez és 
legyen asszociatív készsége is. Tehát 
egyrészt ismerje a szakmát, másrészt 
tudjon következtetéseket is levonni a 
rendelkezésre álló adatokból. A szarvas-
marha bendőjébe például ma már szivar 
alakú szenzorokat „küldenek”, ami – mi-
után az állat lenyelte – érzékeli alapve-
tően a PH értéket és a hőmérsékletet, s 
el is küldi a műszereknek a megfigyelt 
adatokról a jeleket. Takarmány fogyasz-

tása esetén az említett szenzor jelzi a 
különböző folyamatokat, például, hogy 
a takarmány mennyi idő alatt jut el a 
bendőbe. Azt is ki lehet következtetni az 
összefüggésekből így – például a bendő 
savas PH-értéke mellett –, hogy az állat 
mondjuk megfelelő mennyiségű takar-
mányt kapott-e. A nyári hőstresszről, az 
adott egyed dehidratáltságáról is árulko-
dó lehet a bendő hőmérséklete. „A jelzé-
sekre aztán lehet reagálni és ez a lényeg: 
változtatunk a takarmány adagon vagy 
egyéb módon avatkozunk be. A szarvas-
marhánál a hőmérséklet változása akár 
jelezheti az egyed ivari történéseinek 
különböző összefüggéseit.

Dr. Gregosits Balázs rámutatott: ahol 
nincs precíziós gazdálkodás, sokszor öt-
ven tehén mellé összeállítanak egyetlen 
takarmányadagot és azt kapja az egész 
állomány, „bármi is van, ha meleg van, 

akkor is, legfeljebb kevesebbet 
eszik meg belőle az állat”. A 
precíziós gazdálkodás során 
a technológia segítségével op-
timalizálni lehet a takarmány 
receptúráját, s lehet változtat-

ni – egyrészt az állat általános 
egészségi állapotán, másrészt 
az állatjóléti feltételeken. Az is 
feltűnő lehet, amikor az állatok 
csoportokba verődnek, ez utal-
hat arra, hogy az istálló azon 
része nem megfelelő a mik-
roklíma tekintetében. Ilyen-
kor meg kell vizsgálni, hogy a 
szellőztető berendezés milyen, 
megfelelően működik-e stb. 
A Vitafort kutatás-fejlesztési 
igazgatója szerint az ezekre a 

kérdésekre történő odafigyelés vagy el-
hanyagolásuk egy nagy állatlétszámú 
tehenészetnél már komoly anyagi vonat-
kozással bírhatnak.

„Fentiek mindig marginális dolgok-
nak tűntek, mert mindig arra koncent-
rálunk, hogy például mennyi a fehérje, 
mennyi a zsír, a rost, stb., illetve abból 
mennyi tejet tud előállítani egy tehén. 
Valóban ez az alap, csakhogy már ezt 
is olyan »szofisztikált módon« tesszük, 
hogy nemcsak a fehérjét nézzük, hanem 
aminosavra optimalizáljuk a receptet, 
vagy odafigyelünk az úgynevezett ion-
egyensúlyra (DCAD) is. Dr. Gregosits 
Balázs felhívta a figyelmet arra, hogy 
mostanában divatos például a többszö-
rösen telített zsírsavak, az Omega6 és az 
Omega3 arányának a figyelése az embe-
reknél is. A szarvasmarha receptúrában 
van egy úgynevezett  IT3 érték, ami arra 
vonatkozik, hogy a bevitt takarmánynak 
mennyi az Omega3 tartalma. „S látjuk, 
ha az állat azt eszi, az milyen mérték-
ben jelenik meg a tejben, hogyan hat a 

szaporodásbiológiára. Ez is a precíziós 
állattartás egy takarmányozási eleme.”

Magyarországon jelenleg közel 280 
ezer regisztrált tejelő szarvasmarhát 
tartanak gazdálkodó szervezetek, ám 
míg mondjuk Franciaországban a 20-50 
férőhelyes tehenészetek a jellemzőek, 
nálunk az átlagos farmméret inkább a 
300 állatot tartó telep. Ezzel a koncentrá-
cióval „világelsők” vagyunk. Az említett 
okos kütyük működésének ismereté-
ben tehát sokaknak még érthetetlennek 
tűnhetnek azok a gondok, amelyekkel a 

A precíziós állattartást nagyon sok új innováció segíti. Közéjük tarto-
zik például a Kaposvári Egyetem egy fejlesztése, amelynek kereté-
ben a sertés, baromfi sima izom mozgását figyelik és egy műszerrel 
lekövetik, hogy ez miként változik. Ebből következtetnek a takar-
mány emészthetőségére és a stressz faktoroknak a megjelenésére 
is. Ilyesmit a humán egészségügyben is lehetne használni, ki tudná 
mutatni például azt, ha valaki nehezebben emészti meg a tojást, mint 
a húst és ha valami furcsaság derülne ki, talán még idejében el le-
hetne kezdeni keresni az okokat.
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tejtermelők időről időre megküzdenek. 
A Vitafort kutatás-fejlesztési igazgató-
ja ennek kapcsán felhívta a figyelmet 
arra, hogy a szarvasmarha tartás az 
állattenyésztés „nehézipara”, ahol egy 
történésnek hosszú kifutása, de hosz-
szú távú hatása is van. A szarvasmar-
hák metánkibocsátás-csökkentése az 
emissziócsökkentés kapcsán, mint té-
mák Nyugat-Európában már 16-17 éve is 
témák voltak, ahogyan a precíziós állat-
tartás is komolyan górcső alatt volt. Tő-
lünk nyugatra tehát ezek meglévő vagy 
folyamatban lévő ügyek. „Magyarorszá-
gon ez kevésbé jellemző, »a rögvalóság 
teljesen más«. Ezért szoktuk mondani, 
hogy a precíziós állattartásnak előbb el 
kell indulnia. Jelenleg a Vitafort Zrt. szá-
mos partnerénél találkozhatunk ilyen 
megoldásokkal. A sertéseknél például 
hátszalonna méréseket végzünk, ami 
azt jelenti, hogy a vemhes kocáknál ult-
rahanggal megnézzük a hátszalonna 
vastagságát és ebből a takarmányozás 
megfelelőségére vagy nem megfelelősé-
gére is tudunk következtetni.”

A Vitafortnak tehát megvannak az 
eszközei a precíziós gazdálkodáshoz, 
de a legnagyobb takarmánygyártó sem 
csak precíziós takarmányozással eteti az 
állatokat, ahhoz ugyanis megfelelő tech-
nológia is kell, illetve egy azzal megfe-
lelően felszerelt állomány, istállók, egye-
bek. Magyarországon pedig ezen a téren 
is vannak még finoman szólva „hiányos-
ságok”. Akad például olyan működő te-
lep, ahol egyszerűen hiányzik az istálló 
egyik oldala. Felújítás nem történt, a 
telepen a régi eszközökkel, szokásokkal 
lehet találkozni.

A kutatás-fejlesztési igazgató ta-
pasztalatai szerint ma Magyarországon 
van egy alacsony szintű termelői réteg, 
van egy felszálló ágban lévő és termé-
szetesen van egy  kiemelkedő termelésű 
réteg is, amelynek szereplői invesztál-
nak, visszaforgatnak évről évre. Ami 
nyilván nehéz, mert a megtapasztalt tej-
árak, illetve olyan bizonytalan gazdasá-
gi környezet mellett, ami a mezőgazda-
ságot jellemzi, nem könnyű hosszú távra 
tervezni. Dr. Gregosits Balázs véleménye 

szerint ezért is vannak az említett szin-
ten, rosszabb állapotban sok helyütt az 
állattartó telepek, mert a tulajdonosaik 
közül senki nem mer beruházni még 4-5 
újabb istállóba. Esetleg olyanba, amely-
ben a rács padozat érzékeli azt, hogy pél-
dául a rajta áthaladó sertés lépéseinek az 
üteme nem megfelelő. Ez ugyanis már 
nagyon drága újdonság, pedig az emlí-
tett érzékelésből már következtetni lehet 
a különböző lábvég problémákra, ami 
egyébként a telepeken nagyon gyakori. 
Egy ilyen beruházás megvalósításához 
azonban már elég nagy „tőkebiztonság” 
szükséges. Ide tartozik a robotok által 
végzett takarmányozás is, amelynek so-
rán a jászol tisztítása is robotrendszerrel 
történik, nem beszélve az etetésről. Míg 
máshol végigmegy egy homlokrakodó 
és kiszórja a takarmányt, a robot érzé-
keli, hogy a takarmányt az állat hol nem 
éri el, hol lóg ki a sorból. Amikor végig-
gördül az etetősoron, ráadásul nemcsak 
érzékeli az említett „kilógást”, hanem be 
is tolja a takarmányt az állatok elé, azaz 
a helyére.

„Ami nálunk, a Vitafortnál jellem-
ző – és ez talán megkülönböztet min-
ket a többi takarmánygyártótól –, hogy 
nemcsak magas minőségű, nyomon kö-
vethető takarmányt állítunk elő, legyen 
szó premixről, koncentrátumról vagy 
kész tápról, hanem nagyon komoly szol-
gáltatást is teszünk ezek mellé. Ez is a 
precíziós gazdálkodás egy eleme. Mert 
kiajánljuk a takarmány receptúráját, de 
megnézzük az állatállományt is: milyen 
genetika, milyen korcsoport, milyen ál-
lapotban van, mi a táplálóanyag szük-

séglete stb. Megvizsgáljuk a szaporo-
dásbiológiai mutatókat, szőrből, vérből 
is veszünk mintákat, kielemezzük az 
anyagcsere állapotát. Nyomon követjük 
a szarvasmarha »total mixed ration« 
(TMR), azaz teljesen kevert takarmány 
adagját, amiben benne van a tömegta-
karmány és az abraktakarmány is. A 
receptúrát pedig nyilvánvalóan annak 
megfelelően próbáljuk összeállítani, ami 
takarmányozási szempontból adott eset-
ben indokolt.”

A szakember felhívta a figyelmet 
arra: „beavatkozásuk” egy szarvasmar-
ha állomány életébe sokszor akkor tör-
ténik, amikor jelentkeznek az állatok 
között a problémák, például sántaság 
vagy tőgyulladás állomány szintű meg-
jelenése. Ezek nyilvánvalóan állategész-
ségügyi történések, de nagyon jól lehet 
reagálni rájuk a takarmányozáson ke-
resztül is. „Ez egy komplex tanácsadási 
rendszer, mi állatorvosokkal is dolgo-
zunk. Kimegyünk a telepre és ha állat-
egészségügyi problémát tapasztalunk, 
az állategészségügyi keretek között 
oldjuk meg, ha pedig takarmányozási a 
gond, azt a takarmányozással próbáljuk 
együtt kezelni. Nyilván van már olyan 
pont az állategészségügyben, amikor a 
takarmányozás kevés. Tehát például ha 
antibiotikumra van szükség vagy más, 
medikációra, akkor arra is megvan a le-
hetőség, de mi próbáljuk minél később 
használni ezeket a lehetőségeket, hiszen 
az egyik fő szlogenünk éppen a »gyógy-
szermentes takarmányozás«.”
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Frank Liu, a Pápai Hús új befektetője, 
az újjáalakult Pápai Hús Kft.-t tulajdon-
ló, hongkongi székhelyű Famous Yield 
Enterprises társtulajdonosa bemutatta 
a cég vezetőit és beszélt a fejlesztési ter-
vekről is. A nagy múltú vállalat irányítá-
sát és növekedési pályára állítását ügy-
vezető igazgatóként a hazai húsiparban 
elismert Kovács László irányítja.

Az új Pápai Hús részére a befektető 
kész további működőtőke-injekciót nyúj-
tani a szükséges karbantartási munkála-
tok és technikai fejlesztések elvégzésére 
annak érdekében, hogy a vállalat mű-
ködése zavartalan legyen és termékei 
folyamatosan kaphatóak legyenek a ke-
reskedelmi láncokban. Frank Liu hoz-
zátette, hogy kihasználva távol-keleti és 
egyesült államokbeli üzleti kapcsolatait, 
támogatja a hagyományos magyar hús-
ipari márka külpiaci terjeszkedését is.

„Elkötelezettek vagyunk a Pápai 
Hús mellett, amely véleményem szerint 
igazi sikertörténetté válhat. Hosszú távú 
terveink vannak a vállalattal, és nem-
csak magyarországi, de az exportpiacok-
kal is komolyan tervezünk a Pápai Hús 
jövője kapcsán” – hangsúlyozta.

Mint Frank Liu elmondta, az elmúlt 
hónapokban többször is járt Magyaror-
szágon és hatalmas potenciált lát a fejlett 
magyar élelmiszeriparban és mezőgaz-
dasági szektorban. Véleménye szerint 
minden adott ahhoz, hogy az ország a 
kelet-közép-európai régió kapuja legyen 
a távol-keleti befektetők számára.

A vállalat új menedzsmentjéről 
szólva a befektető kiemelte: „December 
1-jétől Kovács László úr a Pápai Hús 
ügyvezető igazgatója. Hozzáértéséhez 
és rátermettségéhez nem férhet kétség, 
igazán meggyőző iparági tapasztala-

Újjáalakult a Pápai Hús
HOSSZÚ TÁVÚ FEJLESZTÉSI PROGRAMOT INDíT A HÚSOSCÉG

Hosszú távú fejlesztési programot jelentett be a Pápai Hús új befektetője, és megnevezte a vállalat új me-
nedzsmentjének tagjait. Frank Liu egyúttal több milliárd forint értékű friss tőke érkezését is bejelentette, 
amellyel a Pápai Hús hatékony működését kívánja elérni.

Írta: Ungvárnémeti Tóth László
Fotók: Pápai Hús, Vidék Magazin

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Kovács LászlóFrank Liu
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tokkal rendelkezik és komoly tapasztalata 
van hazai húsipari vállalatok talpra állításá-
ban. Mélyrehatóan ismeri a szektort és olyan 
nagynevű vállalatokat irányított elsőszámú 
vezetőként, mint a Pick Szeged, a Kométa és 
a Délhús. Ráadásul tősgyökeres pápaiként 
és a vállalat korábbi vezető munkatársaként 
személyesen is elkötelezett a Pápai Hús si-
kere iránt.”

Új feladata kapcsán Kovács László ki-
emelte, hogy a Pápai Hús megerősítését cél-
zó munka sikerének kulcsa a vállalat hazai 
piaci pozícióinak stabilizálása és a márka 
külföldi piacokra történő bevezetése. A Pá-
pai Hús jövőbeni sikere pedig azon múlik, 
miként tud a márka termékeivel belépni és 
megmaradni az új befektető által megnyi-
tott külföldi piacokon. „A magyar piacon a 
jelenlegi pozícióink stabilizálása a célunk, 
de a külföldi piacokban hatalmas lehetősé-
get látunk. Kína, a távol-keleti régió és az 
Egyesült Államok nagy potenciált jelente-
nek a termékeink számára. öt éven belül a 
Pápai Hús jól ismert márka lehet ezekben a 
térségekben, ehhez megvan a kiváló magyar 
húsalapanyag és az elkötelezett és képzett 
munkaerő, amely ezekből kiváló minőségű 
terméket készít.”

A növekedési lehetőségek kapcsán az 
ügyvezető igazgató elmondta, hogy a jövő 
évre már jelentős növekedést várnak az ár-
bevétel tekintetében, amely a 16,5 milliárd 
forintot, azaz a jelenlegi dupláját is elérheti. 
Ennek negyede származhat a külföldi pia-
cokra történő exportértékesítésből.

Kovács László kiemelte, hogy bízik a 
munkavállalókban, akik közül 680 fő dec-
ember 1-től már az új Pápai Hús Kft. alkal-
mazottja. „Ezúton is szeretném megköszön-
ni a dolgozóknak, hogy bíznak a vállalat 
jövőjére vonatkozó elképzeléseinkben, az új 
befektetőben és a kinevezett vezetőségben” 
– mondta. A termelési volumen növekedé-
sével párhuzamosan tervezi a cég a jövő-
ben bővíteni a munkatársai létszámát. „A 
jelenleg látott növekedési pálya további 60-
70 fő foglalkoztatását teheti lehetővé, azaz 
2017-ben már 750 munkatárssal számolunk, 
amely 2020-ig akár 900 főre is növekedhet” – 
tette hozzá Kovács László.

Az új ügyvezető igazgató szerint azon-
ban a hosszú távú célok eléréséhez rövid-

távon is látható fejlesztésekre van szükség. 
„Egy azonnali fejlesztési program elindítása 
elkerülhetetlen, ha továbbra is a legmaga-
sabb sztenderdek szerint készített, minőségi 
termékeket szeretnénk kínálni a vásárlók 
számára. Végre kell hajtanunk a régóta ese-
dékes karbantartási és felújítási munkála-
tokat és néhány technikai fejlesztést is meg 
kell valósítanunk a húsfeldolgozó részleg-
ben. Ezek létfontosságú beruházások, ezek 
a költséghatékony termelés alappillérei” – 
hangsúlyozta Kovács László.

A december elsejei tulajdonosváltást követő egy hét alatt több mint 
duplájára emelte termelését a Pápai Hús Kft., a heti sertésvágások 
száma 1200-ról 2800-ra nőtt. December végére szeretnék elérni az 
egymilliárd forintos árbevételt. A 2017-es évtől várt 16,5 milliárd forin-
tos árbevételből 4,6 milliárd forint származna exportból, 2020-ra pedig 
20 milliárd forintos árbevétellel számolnak. Míg 2017-ben 200 ezer 
sertésvágást és 21 400 tonnás termelést terveznek, 2020-ra 300 
ezer sertésvágásra és 26 800 tonnára növelnék ezt. A Távol-Keletre 
egyelőre főként darabolt húsrészeket értékesítenek, de három éven 
belül a magasabb hozzáadott értéket képviselő húskészítményeket is 
szeretnék ismertté tenni a kínai piacon. Az Egyesült Államokba 1968 
óta exportál a cég, itt a sonka és a bacon a két legismertebb termék-
fajtájuk. A fejlesztések érdekében az új tulajdonos kétmilliárd forintot 
biztosít a legfontosabb műszaki fejlesztésekre. Ebből valósulnak meg 
a teljes kapacitás elérését szolgáló beruházások, a hatékonyságnö-
velést elősegítő, például csomagolástechnikai fejlesztések, valamint a 
vállalatirányítási rendszer kiépítése. Figyelmet fordítanak az innováció-
ra, a kutatásra és a képzésre is, rövid távon a felnőtt szakképzést erő-
sítenék a térségben a szakképzett munkaerő biztosítása érdekében, 
közép- és hosszútávon pedig felsőoktatási intézményekkel is együtt-
működést alakítanának ki.
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Kivételezett, avagy kivételes tet-
tekre hivatott gyermek?

Széchenyi István 1791. szeptem-
ber 21-én született Bécsben, Széchényi 
Ferenc gróf és Festetics Júlia grófnő 
ötödik gyermekeként. A születés he-
lye, a Hofburg szomszédságában álló 
Wilček-palota – a család a téli szezonra 
bérelt itt lakást – jelképes: bár a Széché-
nyi nemzetség alig száz éve büszkél-
kedhetett a grófi címerrel, István szü-
letésekor már birodalmi viszonylatban 
is tekintélyes arisztokrata családnak 
számított.

Kazinczy Ferenc egykorú leírása 
szerint a Széchényi famíliát – a kora-
beli arisztokrácia szokásaitól eltérően 
– nem a szertartásos távolságtartás, ha-
nem az érzelmekben gazdag, harmoni-
kus családi élet jellemezte. A három fiú 
és két leány szeretetteljes, kiegyensú-
lyozott, mondhatni gyermek centrikus 
légkörben nőtt fel. Az anyagi függet-
lenséget, a vallási alapú idealizmust és 
az igen erős patriotizmust tartotta még 
említésre méltónak a bécsi házba láto-
gató fiatal Kazinczy, aki hangsúlyozta, 
hogy Ferenc gróf gyermekeit magyar 
szellemben neveltette. István esetében 
ennek ellenére inkább a németet lehet 
elsődleges anyanyelvnek tekinteni, 
bár dajkájától magyarul is tökéletesen 
megtanult. Magyar tudása inkább csak 
katonáskodással és külföldi utazások-
kal töltött ifjúkorában halványult el át-
menetileg.

A téli hónapokat a bécsi palotában 
töltötte a család. A szülők nyáron az 
anya betegeskedése miatt hónapokat 
töltöttek a karlsbadi gyógyfürdőben, 
mialatt a gyerekek a soproni és pesti 

palotában éltek nevelőik felügyeletére 
bízva. A műveltség alapelemeit a fiúk 
házitanítóktól szerezték meg. István 
több, rövid ideig alkalmazott oktatótól 
sajátította el az írás, olvasás, számolás 
alapkészségeit magyar és német nyel-
ven.

A középfokú ismeretekbe 1801-től 
kezdve Liebenberg János vezette be 
házitanítóként. Liebenberg, aki hét-
éves korától vezette a kis gróf nevelé-
sét, Széchenyi életének legfontosabb 
útitársai közé tartozott. A kecskeméti 
szűcsmester tehetséges fia, aki friss 
bölcsészdoktori diplomával került a 
Széchényi-házba, a tanulóévek befe-
jeztével jószágigazgatóvá lépett elő. A 
nevét később Lunkányira magyaro-
sító és nemességet szerző Liebenberg 
erkölcsi tekintélyként bizonyos féket 
jelentett az arisztokrata aranyifjak éle-
tét élő fiatal katonatiszt számára, biz-
tos támaszként számíthatott rá a fiatal 
gróf zavaros és olykor súlyos pénzügyi 
viszonyaiban, és 1853-ban bekövet-
kezett haláláig megmaradt bizalmas 
tanácsadónak, eszmecserére érdemes 
partnernek személyes és közügyekben 
egyaránt.

Ismereteikről a tanév végén ren-
des gimnáziumban, nyilvános vizsgán 
adtak számot a Széchényi fiúk Pes-
ten, Sopronban, majd Szombathelyen. 
Hogy a kitűnő eredményekkel vég-
ződő vizsgákon mekkora szerepet ját-
szott a tehetség, a gondos oktatás vagy 
a tanárok tekintélytisztelete a grófi 
családdal szemben, már nem deríthető 
ki. Széchenyi mindenesetre öregkori 
visszaemlékezéseiben igen kritikusan 
nyilatkozott a tanulmányairól. Saját 

A régi Széchenyi-életrajzok a műfaj 
klasszikus hagyományait követve a „leg-
nagyobb magyarnak” többnyire külön-
legesen régi és előkelő leszármazást 
szerettek volna tulajdonítani, a későbbi 
nagyság jeleit pedig már gyermek- és 
ifjúkorában igyekeztek kimutatni. Ez-
zel a leegyszerűsítő determinizmussal 
szemben ma közhelyként használjuk a 
személyiség fejlődésének fogalmát, azt 
a feltételezést, hogy az ember körülmé-
nyeinek, élményeinek és tulajdon erőfe-
szítéseinek együttes eredményeképpen 
válik valakivé. Mivel a folyamat bonyolult, 
és az összefüggések teljes bizonyosság-
gal aligha ismerhetők meg, nem ígérhe-
tünk zárt, kerek elbeszélést arról a 34 
évről, amelynek végén Széchenyi István 
gróf 1825. november 3-án felajánlásával 
a közélet színpadára lépett.

Milyen szellemi-lelki útkeresés után került a magyar közéletbe a Bécsben született, arisztokrata család 
katonai pályára készülő sarja, a fiatalkorát utazgatással, bohém-romantikus kalandokkal fűszerező Szé-
chenyi István? Fónagy Zoltán történész írása az MTA 225 éve született alapítójáról.

FEJEZETEK AZ IFJÚ SZÉCHENYI ÉLETÉBŐL

„Remélem, eljön az idő”
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bevallása szerint szellemi képességei ké-
sőn kezdtek kibontakozni: „6, 7 eszten-
dős koromban a legnagyobb fáradsággal 
sem tudtak megtanítani még olvasni 
sem, úgyhogy közel voltam ahhoz, hogy 
»grófi trotli«-nak tartsanak.” Fizikai-
lag is inkább alulfejlettnek, gyengének 
és betegesnek számított. „Én mint igen 
nyavalyás emberi gyümölcs csúsztam a 
világba” – jellemezte gyermekkori testi 
kondícióját, utalva gyakori betegeske-
désére. A döblingi remete ellenszenves 
képet festett gyermekkori önmagáról 
jellem tekintetében is: állítólag különös 
öröme telt az állatkínzásban, és szívesen 
nézte végig a jobbágyok botozását.

Még ha fenntartással kezeljük is a 
döblingi önreflexiókat a gyermek- és 
kamaszkorról – erre gyakran visszaté-
rő, alaptalan önvádjainak ismeretében 
van is okunk –, levonhatjuk azt a követ-
keztetést, hogy a legnagyobb magyar az 
életpályáját aligha lehet szabályos ívvel 
ábrázolni a gyermekkortól a csúcsig. Fel-
fedezhetünk bizonyos vonásokat a csa-
ládi közegben, amelyeknek lenyomatát 
kimutathatjuk a felnőtt politikus jellem-
rajzában is. Ezek közé tartozik az érzel-
mek szabad áradása és a mélyen megélt 
keresztény vallásosság. A keresztény ta-
nításból eredeztethető az önmaga töké-
letesítésére való törekvés s a kötelesség-
érzet, hogy a kapott szellemi és anyagi 
javakkal a lehető legjobban sáfárkodjon. 
A szülői ház oltotta belé a nemzeti kö-
zösség szolgálatának kötelességét, egy-
úttal a közelebbről meg nem határozott 
küldetéstudatot. A romantikus pátosztól 
sem idegenkedő nevelési módszer jel-
lemző emléke az a levél, amelyet neve-
lője a 12 éves Széchenyivel íratott szülei-
hez, s amelyben a könyvtár katalógusát 
megköszönve fogadalmat tett atyjának, 
hogy „példáját követni fogja, s minden 
erejét édes hazája boldogságának elő-
mozdítására fordítja”.

 
Széchenyi, a katona

Hogy pontosan miképpen fogja 
„édes hazája boldogságát” előmozdíta-
ni, arról persze még a középiskolai ta-

nulmányait lezáró ifjúnak is alig lehettek 
elképzelései. Pillanatnyilag kézenfek-
vőnek tűnt az az irányvétel, amely a 
családi tradíciónak, a rendi állásnak és 
a kor viszonyainak egyaránt megfelelt. 
A becsvágyó fiatal főnemes, akit arra 
neveltek, hogy egyetlen méltó felada-
tának hazája és uralkodója szolgálatát 
tekintse, gimnáziumi tanulmányainak 
befejeztével bejelentette atyjának, hogy 
családja korábbi nemzedékeinek ha-
gyományait követve, katonai 
pályára lép. Az apropót erre 
1809-ben a francia háborúk so-
kadik fordulója hozta meg. Az 
udvarban nagy kegyben álló 
apára való tekintettel a 18. évé-
ben járó fiút főhadnagyként 
osztották be a szerveződő ne-
mesi felkelés törzskarához. Az 
anakronisztikus inszurrekció 
ugyan a győri ütközetben sú-
lyos vereséget szenvedett, a 
fiatal főúr azonban személyes 
bátorságával és kamaszos lel-
kesedésével jól bevált a maga 
helyén. Miután a „műkedvelő” 
nemesi seregben megtetszett 
neki a katonáskodás, úgy dön-
tött, végleges hivatásául vá-
lasztja.

Széchenyi katonai pálya-
futásának sikereit életrajza-
inak egy része aránytalanul 
felnagyította. Olvashatunk 
például olyan megfogalma-
zásokat, hogy a lipcsei népek 
csatáját tulajdonképpen az ő 
futárbravúrja döntötte el. A 
hadtörténetírás mára egyértel-
műen az alaptalan legendák sorába utal-
ta az ilyen „hőstetteket”.

összefoglalóan úgy értékelhetjük 
katonai teljesítményét, hogy kitűnően 
megállta a helyét azokon a posztokon, 
amelyekre állították, de tudnunk kell, 
hogy ezek jellege természetesen fia-
tal korának, szerény rangjának és nem 
utolsósorban kivételezett társadalmi 
státuszának felelt meg. Az előlépteté-
sek és kitüntetések, amelyekkel régebbi 
életrajzírói alátámasztani igyekeztek a 
különlegesen sikeres katonai pálya mí-
toszát, többnyire kollektív jellegű jutal-
mazások voltak. Az elfogulatlan szem-

lélő ezekben az években még nemigen 
fedezhette fel azokat a rendkívüli adott-
ságokat vagy teljesítményeket, amelye-
ket a teljes életmű ismeretében biográ-
fusai utólag tulajdonítottak neki.

Széchenyi katonai pályafutása so-
rán a könnyűlovasság több ezredét (hu-
szár- és dzsidásalakulatokat) megjárta. 
Az 1815-ig tartó háborús időkben jó 
tempóban emelkedett a ranglétrán, egé-
szen a kapitányi rendfokozatig és a szá-

zadparancsnoki beosztásig, utána azon-
ban karrierje lényegében elakadt. Erős 
becsvágyának kielégítetlensége egyre 
inkább elvette kedvét a katonáskodás-
tól. A következő évtized nagyobb ré-
szét állomáshelyétől távol, szabadságon, 
utazással, olvasással, a bécsi társasági 
élet élvezetével töltötte. Ennek ellenére 
jövőképében az egyik lehetséges alter-
natívát még közel egy évtizedig a had-
sereg jelentette. Hiába kilincselt azon-
ban rendszeresen az Udvari Haditanács 
tagjainál, sőt magánál a császárnál, az 
annyira óhajtott őrnagyi előléptetést 
rendre megtagadták tőle.
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A mellőzés pontos okát sem ő, sem 
életrajzírói nem tudták kideríteni, álta-
lában valami magyarellenes diszkrimi-
nációt sejtetnek mögötte. A Széchényi 
család azonban szervesen beilleszke-
dett a birodalmi arisztokráciába (a leg-
idősebb fiú, Lajos például Zsófiának, 
Ferenc József anyjának udvarmestere 
volt), így ennek a feltételezésnek nem 
sok alapja lehet. A békeidőben beszű-
kült előrelépési lehetőségeken túl a ku-
tatás az 1813-as hadjárat történetében 
talált egyetlen konkrét, bár önmagában 
jelentéktelen mozzanatot, amely talán 
összefüggésben állt Széchenyi katonai 
karrierjének elakadásával. A 
drezdai vesztes csata után a 
fiatal futártiszt súlyosan meg-
betegedett, és prágai gyógy-
kezelése idején porosz tisztek 
jelenlétében a következő ki-
jelentésre ragadtatta magát: 
Ausztria „mindennap jobban 
közeledik felbomlásához, és 
ennek egy évszázadon be-
lül be kell következnie, mert 
egyes részei egyenlőtlenek, és 
közeledés helyett minden órá-
ban mindinkább távolodnak 
egymástól”. A 22 éves alszázados ven-
déglői eszmefuttatása egy besúgói jelen-
tés lapjain a császárig jutott, aki állítólag 
megjegyezte magának a fiatal Széchenyi 
grófot. I. Ferenc kicsinyességét ismerve 
nem zárható ki, hogy a dinasztiához hű 
család nevét viselő, kifogástalan előéletű 
kapitánytól tényleg e miatt a műkedvelő 
politizálás miatt tagadta meg egy évtize-
den át a hőn áhított őrnagyi előléptetést.

Az útkeresés hosszú évei

1814-től kezdve 1826-os kilépéséig a 
tényleges szolgálat egyre inkább mellé-
kes tevékenységnek számított Széchenyi 
életében. Csapongó érdeklődése a legkü-
lönbözőbb irányokban vélte megtalálni 
élete célját. Hol a hagyományos családi 
boldogság vágyáról árulkodó nősülési 
tervek, hol a hivatásszerű gazdálkodás, 
hol az egész addigi életével való szakítás 
vágya (kivándorlás Amerikába) foglal-
koztatta. Naplójában szinte refrénként 
térnek vissza az ilyen jellegű bejegyzé-
sek:

„Mi minden akar Sz. I. gróf lenni? 
Híres katona akar lenni, minden rend-
jellel kitüntetve… Egész életében utaz-
ni akar és végül kivándorolni. Meg akar 
nősülni és minden ügytől szabadon tel-
jességgel a társasági életnek szentelni 
magát. Nőtlen akar maradni, minden 
társaságot kerülni, s mint igazi ember-
gyűlölő, lovakat tenyészteni. Diplomá-
ciai karriert akar csinálni. Függetlenül, 
minden ügytől szabadon, Svájcban, 
Franciaországban, Angliában, Itáliában 
– életét a világban gyönyörködve befe-
jezni. Egy pártnak akar a vezére lenni, 
és magát teljesen a jog és alkotmány 

ügyének szentelni. Szépíró akar lenni 
– verseket és szomorújátékokat írni. (…) 
Egy 29 éves embernél nem nevetséges 
ez?” – kérdezi saját maga is kesernyésen 
egy 1821-es naplóbejegyzésében.

Az 1814-ben beköszöntött béke 
első hónapjai azzal teltek a család ál-
tal Stefferl-nek nevezett gróf számára, 
hogy leszakítsa a bécsi társasági életben 
a gyümölcsöket, amelyek egy győztes 
hadjáratból hazatérő, gazdag és előkelő 
fiatal huszártiszt számára termettek. A 
bajor király kíséretébe beosztva mulat-
ta végig a bécsi kongresszust, belevetve 
magát a szórakozás minden formájába, 
az előkelő udvari báloktól a bordélyok-
ban végződő vad ivászatokig.

Ez a néhány hónap utólag 
nagy jelentőséget kapott Széchenyi 
pszichotörténete szempontjából. Hir-
telen fellobbant érzelemtől vagy csak 
a férfisikerektől elbódulva szerelmi 
viszonyba keveredett sógornőjével, 
Pál bátyja gyönyörű és könnyelmű fe-
leségével, az ír származású Caroline 
Meade-del. Hogy mi történt kettejük 

között, s egyáltalán történt-e valami, 
ami a kor normáiba ütközött, nem de-
ríthető ki teljes bizonyossággal. A fi-
atalembert, aki el is dicsekedett hódí-
tásával, a család jónak látta elküldeni 
Bécsből: egy diplomáciai küldetés örve 
alatt Nápolyba rendelték. A futó kaland 
aránytalanul túldimenzionált emléke 
lett az egyik első tünete a Széchenyiben 
zajló kóros lelki folyamatoknak. Ami-
kor 1820 szeptemberében a tüdőbeteg 
Caroline meghalt, a férfiban addig is 

fel-feltörő bűntudat önpusztító mérete-
ket öltött. Saját magát okolta sógornője 
haláláért, azt közvetlen összefüggésbe 
hozva a hat évvel korábbi könnyelmű 
kalanddal. (Néhány fennmaradt levél 
szerint a fiatalasszonyban egy ideig ér-
zelmi nyomokat is hagyott a kapcsolat, 
de tragikus következményekkel járó 
szenvedélyről szó sem volt.)

Miközben a fiatal huszártiszt a bécsi 
jobb társaság kedvencének tűnt, azok a 
kísérletei, amelyekkel magánéletét szi-
lárd alapokra szerette volna helyezni, 
egymás után kudarcot vallottak. Hiába 
kérte feleségül Caroline húgát, Selina 
Meade grófnőt, majd később Henriette 
Liechtenstein hercegnőt. Egyes életraj-
zai a birodalmi arisztokrácia látens, po-
litikai töltetű gyanakvását sejtetik nő-
sülési terveinek kudarca mögött is. Erre 
azonban ekkoriban még semmi alapot 
nem adott. Valószínűleg inkább szer-
telensége, szabálytalan személyisége, 
nyilvánvaló labilitása lehetett az oka, 
hogy a főúri szülők nem merték rábízni 
leányukat, akiket általában gyors fel-
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lángolás vagy éppen „racionális” meg-
fontolás után kért meg. Talán ugyanazt 
látták meg benne, mint az az angol lady, 
aki aforizmatikus szellemességgel így 
határozta meg romantikus rajongásá-
nak természetét: „Sohasem fog tudni 
ragaszkodni; a szerelem önben állandó 
marad – azonban nagyon gyakran vál-
toztatja majd tárgyát.”

 
Az utazó Széchenyi

A béke beköszönte tette 
lehetővé, hogy Széchenyi ér-
deklődését követve beutazza 
Dél- és Nyugat-Európa jelen-
tős részét. Életét jó két évti-
zedig hosszabb-rövidebb kül-
földi utazások tagolták: ezek 
során mutatkozott meg először 
szellemi nyitottsága és rugal-
massága, amely későbbi mű-
ködését páratlanul sokrétűvé 
tette. Személyes tapasztalatai 
jórészt pótolták félbemaradt 
iskoláztatását, sőt az iskolák-
ban megszerezhetőnél sokkal 
korszerűbb ismeretekkel is gazdagítot-
ták. Az idegen nyelvek sem jelentettek 
akadályt az utazva tanulásban: a gyer-
mekként elsajátított magyar és német 
mellett franciául, angolul és olaszul 
is jól kommunikált szóban és írásban 
egyaránt. Származása, összeköttetései 
révén Párizsban vagy Londonban épp-
úgy nyitva álltak előtte az arisztokrata 
szalonok ajtai, mint a német fejedelem-
ségekben.

Első önálló utazása a politikai libe-
ralizmus szülőföldjére, a kapitalizmus 
mintaországába, Angliába vezetett 1815 
őszén. A Habsburg Monarchia londoni 
követének, otthoni birtokszomszédjá-
nak, Esterházy Pál hercegnek a segítsé-
gével bejutott az angol arisztokrácia leg-
előkelőbb köreibe is. A három hónapig 
tartó tanulmányúton az angol társasági 
szokások és a politikai kultúra mellett a 
technikai modernizáció vívmányai gya-
korolták rá a legnagyobb hatást. Megis-
merkedett gyárosokkal és mérnökökkel, 
különös figyelemmel tanulmányozta a 

gázvilágítást, a lótenyésztést, felfedezte 
magának az evezős sportot. Szellemi és 
tárgyi értelemben is úti poggyászába 
gyömöszölte mindazt, ami a fejlettebb 
országban megtetszett neki, s amit lehe-
tett. Beszerzett egy gázfejlesztő készü-
léket a cenki kastély számára, vásárolt 
18 lovat, szerződtetett egy angol mé-
nesmestert. A következő tavasszal an-
gol mintára falkavadászatot szervezett 
Cenken, s társrendezőként ott tüsténke-
dett a Bécs melletti Simmering határá-

ban a lóversenyzés ausztriai meghono-
sítása körül. A hazaúton az autodidakta 
magabiztosságával így foglalta össze 
tapasztalatait: „Angliában csupán há-
rom dolog az, amit az embernek véle-
ményem szerint meg kell tanulnia, és 
a többi mind semmi: az alkotmány, a 
gépek és a lótenyésztés.” Az első angli-
ai utat a következő két évtizedben még 
öt további, egyre inkább határozott cé-
lokkal indított utazás követte. 1822-ben 
például barátjával, Wesselényi Miklós 
báróval négy hónapon át elsősorban a 
lótenyésztést tanulmányozták, illetve 
tenyészlovakat szereztek be.

Mintha csak a szélsőségekhez való 
vonzódását akarta volna demonstrál-
ni, a legfejlettebb országba tett tanul-
mányút után 1818-ban Európa délkeleti 
peremvidékére és Kis-Ázsiába, azaz az 
„Európa beteg emberének” nevezett 
Török Birodalomba indult irodalmi és 
kultúrtörténeti felfedezőutazásra. Az 
egy évig tartó, az akkori viszonyok kö-
zött komoly fizikai erőpróbát is jelentő 

útra a látottakat megörökítő festőt, őt 
az antikvitás történetében kalauzolni 
képes görög nyelvmestert, valamint a 
kényelméről gondoskodó személyzetet 
is magával vitt.

„Expedíciója” ládáiba bepakolta a 
felvilágosodás, a klasszicizmus és a ro-
mantika irodalmának gyöngyszemeit 
is. A háború befejezése óta ugyanis szo-
katlan mohósággal vetette rá magát a 
könyvekre. A rá jellemző szertelenség-
gel és rendszertelenséggel falta a szép-

irodalmat éppúgy, mint – fő-
leg 1820 után – a filozófia és 
a történetírás alapműveit, a 
földrajzi, a politikai, közgaz-
dasági és jogi szakmunkákat 
vagy az útleírásokat. Ezek-
ben az években sok vonatko-
zásban pótolta neveltetésé-
nek hiányait, de a rendszeres 
iskoláztatás elmaradásának 
következményeit olykor még 
pályája csúcsán is érezte.

Az életcél megtalálása

Hiába járt be kortársai-
hoz képest szokatlanul nagy 
utat, sem utazásai, sem ol-

vasmányai nem adtak közvetlenül meg-
oldást az őt kínzó fő problémákra: az 
általános otthontalanság érzésére és az 
ambícióihoz méltó, értelmes életcél hi-
ányára. Egy-egy benyomás hatása alatt 
felmerült identitásválságának egy má-
sik aspektusa is: milyen körben keresse 
a hiányzó otthonosságot? Míg az aktív 
katonáskodás éveiben Széchenyi iden-
titástudatában egyértelműen a birodal-
mi „mi” tudat foglalta el az első helyet 
(„mi, osztrákok” – írta sokszor), utazá-
sai közben egyre gyakoribb a magyar 
nyelvi, kulturális, történeti közösséggel 
való érzelmi azonosulás mozzanata; 
egy táj, egy dallam vagy egy találkozás 
egyaránt kiválthatott benne ilyen reak-
ciót.

Az önazonosság és az életcél ke-
resésében végül nem a távoli utazások 
vitték közel a megoldáshoz. 1820 nya-
rán, megszakítva csaknem folyamatos 
szabadságait, Biharban állomásozó 
ezredéhez rendelte a parancs. A szem-
besülés a korabeli magyar valósággal 
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(anyagi és civilizációs elmaradottság, 
párosulva a nemesi nemzet önelégült-
ségével), egy sorsszerű találkozás (Wes-
selényi Miklóssal), illetve élete addi-
gi legnagyobb lelki megrázkódtatása 
(1820 szeptemberében Caroline sógor-
nője halála) együttesen készítették elő 
életének nagy fordulatát. Nem köthető 
ez a fordulat egyetlen időponthoz vagy 
látványos mozzanathoz: a laza körvo-
nalú tervek és kezdeményezések egyre 
határozottabban a magyar haza keretei 
között mozogtak. A magyar nemzet fel-

emelése – szinte gyermekes naivitásnak 
hat a megtalált életprogram jelszószerű 
összefoglalása, ám végül valóban ez a 
program oldotta meg a kallódó, byroni 
pózokban tetszelgő, hatalmas ambíci-
óktól feszített romantikus hős életcél 
keresési problémáit.

Széchenyi 1820 nyarán Debre-
cenben ismerkedett meg Wesselényi 
Miklós báróval. A futó ismeretség a 
következő évben mélyült barátsággá, 
amikor a lóvásárlás céljából Erdélyben 
utazgató huszártiszt felkereste a zsibói 
ménes nála öt évvel fiatalabb tulajdo-
nosát. „Wesselényi Miklós közelebbi 
megismerésével igen sokat nyertem. 
Vele örökké szoros és felbonthatatlan 
barátságban fogok élni, érzem ezt” 

– rögzítette naplójában az egynapos 
látogatás estéjén megérzését. Kapcso-
latuk 1822-es nyugat-európai útjukon 
kovácsolódott különösen erőssé. Antik 
mintákat idéző, a világirodalom nagy 
férfibarátságaihoz méltó kapcsolatuk 
döntő módon befolyásolta életpályáju-
kat. Közösen keresték a mindkettőjüket 
oly erősen jellemző tökéletesedési vágy 
irányát, s a húszas években meghitt be-
szélgetések, levelek, közös utazások és 
vállalkozások során együttesen alakí-
tották ki azt a programot, amelyet ma 
szinte kizárólag a legnagyobb magyar 
nevéhez köt az emlékezet.

Hogy az életcél megtalálása nem 
köthető egyetlen kitüntetett pillanat-
hoz, jól illusztrálja Széchenyi évekig 
tartó hezitálása katonai pályájával kap-
csolatban. Bár a húszas években alig 
fordult meg alakulatánál, előlépteté-
sét sürgetve mégis évente végigjárta a 
Haditanács tagjait. Az 1823. novembe-
ri visszautasítás utáni naplóbejegyzés 
(„elhatároztam rang nélkül kvietálni”) 
végre komoly elhatározást sejtet, hi-
szen néhány hónap múlva tényleg be-
adta elbocsátási kérelmét. Az osztrák 
bürokrácia malmai azonban olyan las-
san őröltek, hogy egy évig még választ 
sem kapott, így 1825 tavaszán még újra 
kilincselhetett a császárnál az őrnagyi 
rangért…

A végső döntésre csak az 1825-ben 
megnyílt országgyűlés folyamán szán-
ta rá magát, amikor a közéleti szerep-
lésben végre megtalálni vélte a neki 
rendelt utat. Elhatározásra jutását az is 
segítette, hogy a huszártiszti egyenru-
hában ellenzéki szerepet vállaló főren-
det elöljárói megpróbálták elhallgat-
tatni. A 34 éves férfi úgy érezte, most 
kezdődik csak valódi élete. „Katonai 
pályám bevégződött, s függetlenségem 
megint nyert. (…) Remélem, eljön az 
idő, amikor (…) ha nem sokat is, vala-
mi hasznosat tudok honfitársaim javára 
tenni. Ez a kilátás gyönyörrel tölt el” 
– jelentette élete útkereső fejezetének 
lezárultát egy 1825 augusztusában írott 
levelében.
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Világszerte általában a nemzeti 
parkok felügyelete alatt állnak azok a 
területek, amelyek védettek a fényszeny-
nyezéstől, és alkalmasak csillagászati 
bemutatóközpontok üzemeltetésére, és 
hosszútávon is képesek megőrizni a fény-
szennyezéstől e térségeket. A nemzetközi 
példákkal szemben, a hazai turisztikai 
palettán a Pannon Csillagda elkészülté-
ig nem volt olyan, a csillagászati és űr-
kutatási ismereteket a mai elvárásoknak 
megfelelően, interaktív módon közvetítő 
látogatóközpont, amely túlmutat a ha-
gyományos lehetőségeken.

Bakonybélen a 800 négyzetméteres 
Pannon Csillagdában először is egy 400 
négyzetméter alapterületű, igényesen és 
szépen berendezett csillagászati és űr-
kutatási állandó kiállítást érdemes meg-
tekinteni, ami a csillagászat történetét 
foglalja össze a kezdetektől napjainkig. 
Igazi űrturizmus ez mindenkinek, van itt 
Meteorit simogató, Mars robot, a Mars űr-
szonda másolata, szkafander ruha, érin-
tőképernyős űrutazás, katapultülés.

A kiállítás bemutatja a meteoritok 
izgalmas világát, a csillagászati navi-
gáció és a távcsövek fejlődését, továbbá 

két korszakalkotó csillagász, Galilei és 
Newton munkásságát. Megismerhetjük 
az űrkutatás talán legizgalmasabb expe-
dícióit, ezek az Apolló-program, a Holdra 
szállás, valamint a Mars kutatás. Megis-
merhetjük itt a híres Gibeon meteoritot, 

több száz éves, antik távcsöveket, Galilei 
felfedezéseit, kísérleteit, a tengerészek 
csillagászati navigációját, az űrkutatás 
legnagyobb expedícióit: a Holdutazást 
(Apollo program), és a Mars felfedezését. 
Az előre bejelentkezett csoportok részére 

Írta: Móricz Sára

LÉLEGZETELÁLLíTó LÁTVÁNY ÉS MűSOR BAKONYBÉLBEN

Bakonybélben járva kihagyhatatlan az ott működő Pannon Csillagda, amely lenyűgöző látványaival, 
gondolkodóba ejtő „varázslataival” igazán magával ragadja a figyelmet. A csillagda nappal és éjjel is 
látogatható.

Pannon Csillagda

Fotó: Bárány László
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ráadásul ingyenes szakvezetést biztosíta-
nak a csillagda szakemberei.

A csillagdában találhatjuk Magyar-
ország egyetlen két projektoros digitális 
planetáriumát is. A bakonybéli plane-
táriumban a 8 méter átmérőjű, félgömb 
alakú kupolára vetített kép közel kétszer 
akkora felbontású és kétszer erősebb 
fényerejű, mint minden más magyaror-
szági planetáriumé. A térhatású 5.1 hang, 
a monoscopic 3D kép felejthetetlen minő-

ségben repítenek a kozmikus utazásra. 
A Pannon Csillagda az első és egyetlen 
Ultra HD felbontású digitális planetári-
um Közép-Európában. Amellett, hogy 
képes a hagyományos planetárium show 
üzemre, speciálisan kupolafelületre op-
timalizált, ismeretterjesztő filmeket  is 
képes vetíteni, döbbenetes minőségben. 
Műsoron pedig a nemzetközi és hazai 
planetáriumfilm gyártás legendás alko-
tásai vannak.

A csillagdában most már található 
egy szemüveges 3D-s moziterem is, ahol 
a látogatók a „Mars – útikalauz stoppo-
soknak” című legújabb filmjüket tudják 
megnézni. Ez a 25 perces 3D film igazi 
csemege a csillagászati ismeretterjesztés-
ben. A filmet magyar alkotók 3 kontinen-
sen forgatták (többek között Szicíliában, a 
Szaharában és az Egyesült Államokban), 
mely részeket a NASA legfrissebb űrfel-
vételeiből készült animációk egészítik ki. 

A filmben – többek között – megszólal 
Charles Duke űrhajós, az Apollo 16 hold-
komp pilótája, az űrhajózás „világsztárja-
inak” egyike, aki maga is járt a Holdon, 
és az a Pavlics Ferenc, akinek világraszó-
ló mérnöki teljesítménye nyomán szü-
letett meg a Holdautó, vagy a legendás 
Pathfinder marskutató rover.

A Pannon Csillagda obszervatóriu-
mának 5,5 méteres kupolája alatt tudo-
mányos igényű a távcsőpark. Derült ég-

bolton nappal a napkitöréseket, éjszaka a 
csillagos égbolt csodáit vehetjük célba. A 
négy különleges minőségű távcső egyi-
ke a H-alfa naptávcső, amely a napkitö-
rések misztikus világát fedi fel szemeink 
előtt. Ez a jelenlegi fokozott Naptevé-
kenység miatt, különlegesen izgalmas 
felfedezés. Az esti programokon a 40 
centiméter átmérőjű főműszerrel a boly-
gókat (például a Jupiter kavargó felhőit, 
a Szaturnusz összetett gyűrűrendszerét) 

sőt, akár a sok millió fényév távolságban 
lévő galaxisokat is megpillanthatjuk.

Esti távcsöves bemutatókra érdeklő-
dés és időjárás alapján, előre egyeztetve 
lehet jelentkezni. A távcsöves bemuta-
tó során a látogatók a Pannon Csillag-
da prémium kategóriás műszereivel és 
szakértő személyzet segítségével vizs-
gálhatják az égitesteket (bolygók, gala-
xisok, csillaghalmazok, ködök, stb).

Az Új Magyarország Fejlesztési Terv Közép-Dunántúli Operatív 
program támogatási rendszerében a Balaton-felvidéki Nem-
zeti Park Igazgatóság 358 millió forint pályázati forrást nyert 
a Pannon Csillagda Látogatóközpont kialakításához Bakony-
bélben. A 421 milliós projekt feladata egy időjárás, napszak és 
szezonfüggetlen, tudományos igényű, ugyanakkor szórakoztató, 
csillagászatra épülő turisztikai szolgáltatás kialakítása volt. A 
nemzeti park 2007-ben kezdte el csillagászati koncepciójának 
kidolgozását és megvalósítását. A Nemzetközi Csillagoségbolt-
park kialakításának jövőképét, valamint a komplex csillagászati 
élménycentrum megvalósításának gondolatát a Magas-bakonyi 
Tájvédelmi Körzetben mért rendkívül kedvező fényszennyezett-
ség-eredmények alapozták meg. „Az év ökoturisztikai létesítmé-
nye 2012.” pályázaton első helyezést ért el a Pannon Csillagda.
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